
Αποτελέσματα απογραφής
Κοντά στο 10% η μείωση του πληθυσμού στα Κύθηρα

Δημοσιοποιήθηκαν πρόσφατα 
τα προσωρινά αποτελέσματα της 
απογραφής πληθυσμού 2021 και, 
όπως αναμενόταν, είχαμε σημαντι-
κή μείωση του πληθυσμού στο νησί. 
Συγκεκριμένα, το 2011 (οι απογρα-
φές διενεργούνται κάθε 10 χρόνια) 
ο πληθυσμός είχε καταγραφεί στις 
4041 άτομα. Στην απογραφή του 
2021 ο αριθμός μειώθηκε στα 3.659 
( άνδρες 1868, γυναίκες 1791) άτο-
μα, δηλαδή μείωση κατά 9,45%. 
Ανεξάρτητα αν υπάρχουν κάποιες 
αιτιάσεις για τον τρόπο διενέργειας 

της τελευταίας απογραφής, αλλά 
και των συνηθισμένων μετακινήσε-
ων κατά εποχές, το αποτέλεσμα της 
απογραφής καταγράφει μάλλον με 
σαφήνεια τους φόβους και τις εκτι-
μήσεις που ήδη διατυπώνονταν και 
προέκυπταν από μία σειρά σαφών 
ενδείξεων. Συγκεκριμένα, η προη-
γούμενη απογραφή δεν φαίνεται να 
είχε «προλάβει» να καταγράψει τις 
επιπτώσεις από την τότε σοβούσα 
οικονομική κρίση, τα ορατά αποτε-
λέσματα της οποίας άρχισαν να γίνο-
νται αντιληπτά το 2012 και να εντεί-
νονται συνεχώς μέχρι και το 2018. Η 
οικονομική κρίση είναι βέβαιον ότι 
επηρέασε μία μαζική, κατά την πρώ-
τη περίοδο, αναχώρηση οικονομικών 

μεταναστών, κύρια από την Αλβανία 
και από άτομα που ασχολούνταν με 
την οικοδομή και δεν είχαν στέρεους 
οικογενειακούς δεσμούς στο νησί ή 
δεν είχαν δημιουργήσει οικογένεια 
και δεν είχαν παιδιά στα σχολεία. Πα-
ράλληλα, δεν ήταν αμελητέα, καίτοι 
δεν επηρέασε αισθητά και σε απόλυ-
τους αριθμούς, η αποδημία γηγενών 
και κυρίως νέων ανθρώπων, που άρ-
χιζαν να δημιουργούν όνειρα εγκα-
τάστασης και δραστηριοποίησης στο 
νησί και τα είδαν όλα να καταρρέουν 
σε λίγο διάστημα αναγκάζοντάς τους 
να πάρουν την οδό της ξενιτιάς, που, 
τώρα, ήταν η Δυτική Ευρώπη κυρίως. 

Αν προστεθούν και άλλοι λόγοι, 

ΕΙΜΑΣΤΕ ένα χρόνο πριν τις 
Δημοτικές εκλογές κι εδώ 
και καιρό έχουν ανάψει τα αί-
ματα. Μέσα από ένα πλήθος 
ειδήσεων, από τις οποίες 
άλλες δύσκολα επαληθεύο-
νται και άλλες, μόλις επαλη-
θευθούν ανατρέπονται, θα 
επιχειρήσουμε εδώ μία απλή 
ανατομία, όχι του ποίος είναι 
κατάλληλος για Δήμαρχος, 
αλλά του τι θα βρει μπροστά 
του. Και όσα γράψουμε δεν 
θα είναι για να αποτρέψου-
με όποιον θελήσει να δοκι-
μάσει, αλλά -αντίθετα- για 
να δούμε τι απαιτήσεις μπο-
ρούμε να έχουμε από αυτόν 
και, αν είναι δυνατόν, να τον 
συγχαρούμε από τώρα για το 
θάρρος να εισέλθει στην το-
πική κονίστρα. Έχουμε τρία 
κυρίως θέματα. Πρώτον, τη 
γνωστή λειψανδρία, που γί-
νεται σε κάθε νέα τετραετία 
πλέον έντονη. Όχι γιατί λεί-
πουν γενικά οι ικανοί, αλλά 
γιατί απλά δεν μετέχουν. 
Έτσι, ο κάθε νέος υποψήφιος 
για την ηγεσία θα πρέπει να 
γνωρίζει ότι ξεκινά σχεδόν 
μόνος ή, σωστότερα, με μία 
δράκα συνεργατών, πολλοί 
εκ των οποίων επιστρατεύ-
ονται ή συστρατεύονται εξ 
ανάγκης. Δεύτερον, το τι θα 
συναντήσει εκεί που θα πάει. 
Γιατί, μπορεί να έχει οράμα-
τα και σωστή σκοποθεσία 
στα προβλήματα, όμως όλα 
αυτά για να πάρει μπροστά 
η μηχανή χρειάζονται προ-
σωπικό. Και όλοι οι μικροί 
Δήμοι λειτουργούν συνήθως 
με λίγους μονίμους, πολλούς 
εκτάκτους και κάποιους που 
εξ ανάγκης καθίστανται εθε-
λοντές και πυροσβέστες. 

Ένας Δήμος
χωρίς 

προσωπικό; ΣΕΛ. 
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Για μια τροφή 
γευστική, υγιεινή 

και δίκαιη
Γ. Κωστούλας ΣΕΛ. 

11

«Στόλος» σκαφών
με μετανάστες έφθασε στα Κύθηρα

Το 2ήμερο 17-18 Αυγούστου ένα μπαράζ αφίξεων παράτυπων μετανα-
στών στα Κύθηρα. Συγκεκριμένα στις 15 Αυγούστου έφθασε σκάφος στα 
Ανατολικά του νησιού έξω από την Κομπονάδα, το οποίο έγινε αντιληπτό από 
το Λιμενικό και οι επιβαίνοντες (περίπου 70-80 άτομα) μεταφέρθηκαν σε δο-
μές χωρίς να αποβιβαστούν στο νησί. Ενωρίς το πρωί της 17ης Αυγούστου 
ιστιοπλοϊκό σκάφος με 97 επιβαίνοντες (στην πλειοψηφία τους Αφγανοί, ενή-
λικες άνδρες οι 87 από αυτούς) έπεσε νωρίς το πρωί στα βράχια στη Γρόσσα 
Πόντα, έξω από τον Πίσω Γυαλό Καψαλίου). Οι επιβαίνοντες περισυνελλέγη-
σαν από σκάφος του Λιμενικού και επίγειες δυνάμεις και μεταφέρθηκαν στο 
μόλο μέχρι να γίνουν τα τεστ και να αποφασιστεί πού θα τους μεταφέρουν. 

Λίγες ώρες αργότερα, άλλο σκάφος με 75-80 άτομα έφθασε στο Καψάλι και 
βγήκαν στο μόλο δίπλα από το σκάφος του Λιμενικού. Την επομένη, άλλο 
ιστιοπλοϊκό έφερε πάλι γύρω στα 80 άτομα στο Λιμνιώνα. Ο αρμόδιος Αντιδή-
μαρχος κ. Ι. Κατσανεβάκης κατέβαλε προσπάθειες να διαχειριστεί την κα-
τάσταση και ο Δήμος ήρθε σε επαφή με τα αρμόδια υπουργεία Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής και Ναυτιλίας (με τον υφυπ. κ. Κ. Κατσαφάδο να αποδέχεται 
τις θέσεις του Δήμου και να ενεργεί για την άμεση μεταφορά των μετανα-
στών, σύμφωνα με όσα δήλωσε ο ίδιος και ο Δήμαρχος Κυθήρων) για να με-
ταφερθούν εκτός Κυθήρων, γιατί το νησί δεν διαθέτει χώρους κατάλληλους 
για τέτοιους αριθμούς, κάτι που επετεύχθη στις 20 του μήνα με τη μεταφορά 
να γίνεται από σκάφη του Λιμενικού. Για την παροχή βοήθειας στους μετα-
νάστες κινητοποιήθηκαν ιδιώτες, επιχειρηματίες και προσφέρθηκαν νερό και 
τρόφιμα, ενώ είχαμε και σφοδρή αντιδικία Δήμου-Ελάσσονος αντιπολίτευσης 

! στη σελ. 6

Στο Δήμο
ο παλιός Μετεωρολογικός
Μετά από πολυετείς προσπά-

θειες ένα θέμα, το οποίο μάλιστα 
είχε τεθεί πρώτα από τα «Κ» εδώ και 
χρόνια και το είχαμε επαναφέρει και 
πριν δύο χρόνια. Πρόκειται για το 
κουφάρι του παλιού Μετεωρολογι-
κού Σταθμού στη Χώρα και το οικό-
πεδο που χρησιμοποιείται για χώρος 
στάθμευσης. Βέβαια το θέμα ήταν 
δυσεπίλυτο και τώρα λύθηκε κατά το 
…ήμισυ, αφού ο χώρος ανήκει ιδιο-
κτησιακά στην Πολεμική Αεροπορία 
και δεν μπορούσε να παραχωρηθεί 
ιδιοκτησιακά. Έτσι, δόθηκε μόνον η 
χρήση για 15 χρόνια και …βλέπουμε 
τότε. Σύμφωνα με την ανακοίνωση 
του Δήμου, αυτός θα αναλάβει το 
κόστος εκπόνησης των σχετικών 
μελετών καθώς και του κυρίως έρ-
γου της συντήρησης του κτιρίου, 
της ανάπλασης του περιβάλλοντος 
χώρου και της δημιουργίας Πρότυ-
που Μουσείου Μετεωρολογίας σε 

συνεργασία με την ΕΜΥ. Μία θετική 
εξέλιξη σε ένα από τα πολλά θέματα, 
που απασχολούν τους μεγάλους οι-
κισμούς στο νησί μας.

Πολύ καλή η τουριστική κίνηση
Σύμφωνα με τα μέχρι στιγμής 

στοιχεία για την τουριστική κίνηση 
στο νησί ο Ιούλιος, που αποτελεί 
τον πρώτο ουσιαστικά μήνα-κλειδί, 
έκλεισε με άνοδο γύρω στο 12% σε 
σχέση με το 2021 και ίδια περίπου με 
το 2019, που ήταν μία από τις καλλί-
τερες χρονιές στον Ελληνικό τουρι-

σμό. Για τον Αύγουστο δεν έχουμε 
ακόμη στοιχεία, όμως, σύμφωνα με 
όλες τις ενδείξεις, θα έχουμε νέο 
ρεκόρ, καθώς η κίνηση στους δρό-
μους, τα καταστήματα, τα ξενοδο-
χεία και τις παραλίες ήταν εμφανώς 
αυξημένη. Μάλιστα οι πληροφορίες 

! στη σελ. 7

! στη σελ. 3

Μυρτίδια, 24 Σεπτεμβρίου 2014. Στις μεγάλες εορτές το πλήθος είναι ένας 
κάποιος δείκτης της κίνησης του πληθυσμού

! στη σελ. 5
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Τοπογραφικές Εργασίες
Ιωάννης Τραβασάρος
Τοπογράφος Μηχανικός Τ.Ε.

Εκπόνηση Τοπογραφικών Διαγραμμάτων:

• για Κτηματολόγιο,

• μεταβιβάσεις,

• συμβόλαια

Νέος κύκλος
κατάρρευσης

του πληθυσμού
των Κυθήρων

Ν. Π. Γλυτσός
ΣΕΛ. 
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Μεταφορτώσεις 
πετρελαίου στη 
θάλασσα Κυ-

θήρων; ΣΕΛ. 
16



ΜΑΝΩΛΗΣ ΛΟΥΡΑΝΤΟΣ
Ένας φίλος από τα παλιά έφυγε 

ξαφνικά στις αρχές Ιουνίου και άφησε 
ένα μεγάλο κενό στις παρέες από τη 
δεκαετία του 1960 και μετά. Τακτικός 
θαμών στην παλιά Κυθηραϊκή Λέσχη, 
αλλά και στο εντευκτήριο της Θεμι-
στοκλέους αργότερα, εργάστηκε στο 
Τριφύλλειο Ίδρυμα για αρκετά χρόνια, 
ήταν ενεργό μέλος του Κυθηραϊκού 
Συνδέσμου και σπάνια έλειπε από τις 
εκδηλώσεις της Κυθηραϊκής παροικίας 
στην Αθήνα. Δυστυχώς, εντελώς ξαφ-

νικά, μετά μία σύντομη ασθένεια, έφυγε από τους δικούς του και τους 
φίλους του, όμως ο Θεός δεν του στέρησε την επιθυμία να ταξιδέψει στις 
αιώνιες πολιτείες με αφετηρία τα αγαπημένα του Κύθηρα και το πατρικό 
του στα Μαρκεσάκια. Θα σε θυμόμαστε πάντα με αγάπη Μανώλη.

Μ.Π.Κ.

Γεννήσεις.
Γέννησε αγοράκι στις 12 Ιουλίου 

στο Έλ. Βενιζέλου η Στεφανία Σπ. 
Κουσουρή, σύζ. Λουκά Μανιά.

Γέννησε στις 25 Αυγούστου στο ΜΗ-
ΤΕΡΑ κοριτσάκι η Γεωργία Δ. Καλλιγέ-
ρου, σύζ. Δημ. Αργυρακόπουλου.

Να τους ζήσουν
Γάμοι 
Παντρεύτηκαν στις 16 Ιουλίου στον 

Άγιο Νικόλαο Κορωπίου ο Ευάγγελος Α. 
Φραγκούλης με την Ρήγισσα Π. Μεγα-
λοκονόμου. Τα στέφανα αντάλλαξαν ο 
Κων. Μέξιας και η Γεωρ. Πλέσσα. Στους 
νεονύμφους ευχόμαστε κάθε ευτυχία 
και στους γονείς να τους χαίρονται. 

Παντρεύτηκαν στις 11 Ιουλίου στην 
Αγία Πελαγία ο Μανώλης Φαρδούλης 
και η Γιώτα Σουρή. Στους νεονύμφους 
ευχόμαστε κάθε ευτυχία και στους γο-
νείς να τους χαίρονται.

Παντρεύτηκαν στις 16 Ιουλίου 
στην Αγία Ειρήνη στο Κατούνι ο Χά-
ρης Γιαννόπουλος με την Ελένη Γ. 
Βάρδα. Τα στέφανα αντάλλαξε η Ευ-
τέρπη (Ντέπυ) Καμπούνια. Στους νεο-
νύμφους ευχόμαστε κάθε ευτυχία και 
στους γονείς να τους χαίρονται.

Βαπτίσεις
Στις 3 Ιουλίου βάφτισαν το γιο τους 

στην Παναγία Δέσποινα (Βουνό) και 

τον ονόμασαν Δημήτρη, ο Νικόλαος 
Βέλιος και η Μαριέττα Γρ. Ανδρονί-
κου. Ανάδοχος ο Μιχάλης Τσαρδάκας.

Στις 11 Ιουλίου βάφτισαν το γιο 
τους στον Άγιο Σπυρίδωνα στις Καλο-
καιρινές και τον ονόμασαν Γιώργο, ο 
Μάνος Γ. Καλλίγερος και η Μαριαλέ-
να. Ανάδοχος ο Ν. Βάρδας. Της βάπτι-
σης ακολούθησε γλέντι με πολύ κέφι 
στην πλατεία του χωριού.

Στις 16 Ιουλίου βάφτισαν το γιο 
τους στον Άγιο Νικόλαο Κορωπίου και 
τον ονόμασαν Λεωνίδα-Αναστάσιο οι 
Ευ. Φραγκούλης και η Ρήγισσα Με-
γαλοκονόμου.

Να τους ζήσουν.

Θάνατοι
Πέθανε στις 27 Ιουνίου σε ηλικία 88 

ετών η Ελένη Χάρου (το γ. Μεγαλοκονό-
μου) και κηδεύτηκε από τον Άγιο Νικήτα 
στον Κάλαμο. Στο σύζυγό της Αντώνη και 
τα παιδιά της, Κατερίνα και Βρεττή, οικογε-
νειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 30 Ιουνίου σε ηλικία 74 
ετών και κηδεύτηκε στο Παλ. Φάληρο ο 
Αντώνης Στ. Ζαντιώτης (Γερούτσικος). 
Στη σύζυγό του Ελένη και τα παιδιά του, 
Ευαγγελία και Σταυρούλα, οικογενεια-
κώς, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 3 Ιουλίου στην Αθήνα 
σε ηλικία 95 ετών ο συντ. Λυκειάρχης 
Θεόδωρος Μεγαλοκονόμος και κη-
δεύτηκε από τον Άγιο Χαράλαμπο στο 
Μυλοπόταμο. Στη σύζυγό του Καίτη και 
τα παιδιά του, Παναγιώτη, Μάρκο και 
Χρυσή, οικογενειακώς, θερμά συλλυπη-
τήρια.

Πέθανε στις 4 Ιουλίου σε ηλικία 83 
ετών και κηδεύτηκε στα Καλησπεριάνικα 
ο καλός παλιός φίλος Μανώλης Λου-
ράντος (Καλησπέρης). Στη σύζυγό του 
Αγγελική και τα παιδιά του, Αντώνη και 
Αλεξάνδρα, οικογενειακώς, θερμά συλ-
λυπητήρια.

Πέθανε ξαφνικά στα Φράτσια σε 
ηλικία 71 ετών και κηδεύτηκε στις 8 
Ιουλίου από τον Άγιο Χαράλαμπο στα 
Φράτσια η Ελένη Θ. Πετροχείλου. Στο 

σύζυγό της Θόδωρο και τα παιδιά τους, 
Μανώλη και Κώστα, οικογενειακώς, θερ-
μά συλλυπητήρια. 

Πέθανε στις 7 Ιουλίου σε ηλικία 92 
ετών και κηδεύτηκε από την Παναγία 
Κοντελετού στο Λειβάδι ο Παναγιώτης 
Χάρος (Βλαστός). Στο γιο του Νίκο, τα 
εγγόνια του και τον αδελφό του Γιώργο, 
θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 15 Αυγούστου στα Κύθη-
ρα σε ηλικία 100 ετών και κηδεύτηκε από 
τον προφήτη Ηλία στον Πειραιά η Κανέλλα 
Γαλάνη (το γ. Γλυτσού). Στο γιο της Πανα-
γιώτη, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 22 Ιουλίου σε ηλικία 88 
ετών ο Μιχάλης Πρωτοψάλτης (Τσα-
γκαρομιχάλης) και κηδεύτηκε από τον 
Άγιο Γεώργιο Μητάτων. Στη σύζυγό του 
Αικατερίνη και τα παιδιά του, Βύρωνα και 
Σταυρούλα, οικογενειακώς, θερμά συλ-
λυπητήρια.

Πέθανε στις 30 Ιουλίου σε ηλικία 98 
ετών και κηδεύτηκε στον Πειραιά ο Δη-
μήτριος Κομηνός. Στα παιδιά του, Κώ-
στα και Μαίρη θερμά συλλυπητήρια από 
το θείο τους Παν. Πρινέα.

Πέθανε στις 31 Ιουλίου σε ηλικία 
80 ετών ο Ιωάννης Αργύρης και απο-
τεφρώθηκε στη Ριτσώνα.. Στην κόρη του 
Λίλλυ θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 5 Αυγούστου σε ηλι-
κία 85 ετών και κηδεύτηκε από τον 
Άγιο Χαράλαμπο στα Φράτσια ο Δημή-
τριος Πρινέας. Στα παιδιά του Κική, 
Μηνά, Αργυρώ, Μαρία και Παναγιώτη, 
θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στην Αθήνα στις 12 Αυ-
γούστου σε ηλικία 94 ετών ο Ιωάννης 
Μαργέτης συντ. εκπαιδευτικός και 
κηδεύτηκε από το Γ’ Νεκροταφείο 
Νίκαιας. Στη σύζυγό του Άννα και τις 
θυγατέρες του Κατερίνα και Γιώτα, οι-
κογενειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 26 Αυγούστου σε ηλικία 
85 ετών και κηδεύτηκε από την Αγία Ει-
ρήνη στα Σκουλιάνικα η Ευφροσύνη Γ. 
Τραβασάρου. Στα παιδιά της, Ανδρέα, 
Διαμάντα και Χρυσούλα, οικογενειακώς, 
θερμά συλλυπητήρια.

ΕΥΤΥΧΙΣΜΕΝΟΙ ΓΑΜΟΙ
Παντρεύτηκαν στις 23 Ιου-

λίου στους Αγίους Αναργύρους 
στα Φατσάδικα, ο Παναγιώτης 
Γεωργίου Φατσέας με την Ξέ-
νια Αποστ. Τσιρογιάννη. Το 

μυστήριο τέλεσε ο π. Παν Με-
γαλοκονόμος, ο οποίος εξήρε 
την απόφαση των νεονύμφων να 
τελέσουν το γάμο τους στο ναό 
του τόπου καταγωγής της οικογέ-
νειας του παππού. Μετά το γάμο 
ακολούθησε γλέντι στο Ξενοδο-
χείο EL Sol. Στους νεονύμφους 
ευχόμαστε κάθε ευτυχία και 
στους γονείς να τους χαίρονται.

 ΚΟΙΝΩΝΙΚΑ  Σεπτέμβριος 2022 ΚΥΘΗΡΑΪΚΑ2  

ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΣΙΜΑΤΗΣ & ΣΥΝΕΡΓΑΤΕΣ
ΔΙΚΗΓΟΡΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ

Πέτρος Γ. Κασιμάτης 
Δ.Ν., Δικηγόρος 

Ομήρου 51 & Σκουφά 10672 Αθήνα
Τηλ. 210 3620886 - Fax: 210 3620883
E-mail: p.kasimatis@psslaw.gr

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ
Όλους όσους συμμετείχαν 

και μας συμπαραστάθηκαν στο 
βαρύτατο πένθος μας για τον 
αιφνίδιο θάνατο της λατρευ-
τής και πολυαγαπημένης μας 
συζύγου, μητέρας και γιαγιάς 

ΕΛΕΝΗΣ ΘΕΟΔ. ΠΕΤΡΟΧΕΙ-
ΛΟΥ.

Eυχαριστούμε θερμά.
Ο σύζυγος: 

Θεόδωρος Πετρόχειλος
Τα τέκνα:

Μανώλης – Κώστας
οικογενειακώς. Τα εγγόνια.

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ
Όλους όσους συμμετεί-

χαν στο βαρύτατο πένθος μας 
για την απώλεια της αγαπημέ-
νης μας μητέρας, γιαγιάς και 

προγιαγιάς ΕΥΦΡΟΣΥΝΗΣ Γ. 
ΤΡΑΒΑΣΑΡΟΥ ευχαριστούμε 
θερμά. Ιδιαίτερες ευχαριστίες 
οφείλουμε στο ιατρικό, νοση-
λευτικό και διοικητικό προσωπι-
κό του Τριφυλλείου Νοσοκομεί-
ου Κυθήρων για το ξεχωριστό 
ενδιαφέρον που επέδειξαν 
κατά τη σύντομη νοσηλεία της.
Τα παιδιά: Ανδρέας και Ειρήνη 

Τραβασάρου Διαμάντα και 
Γιάννης Καραβουσάνου Χρυ-
σούλα και Χρήστος Βάρδα
Τα εγγόνια, τα δισέγγονα.



Πολύ καλή
η τουριστική 

κίνηση

ΣΥΓΧΑΡΗΤΗΡΙΑ
Την εγγονή μου, Αγγελική Χαρ. 

Ανδρεοσάτου, που εισήχθη στις πα-
νελλήνιες εξετάσεις στο Δημοκρίτειο 
Πανεπιστήμιο Θράκης, Σχολή Πολιτι-
κών Μηχανικών, επιθυμώ να συγχα-
ρώ θερμά και να της ευχηθώ να έχει 
υγεία και κάθε επιτυχία στις σπουδές 
της και στη ζωή της.
Η γιαγιά της Αγγελική Ανδρεοσάτου

ΣΥΓΧΑΡΗΤΗΡΙΑ
Στις 23 Ιουνίου 2022 το Τεχνικό 

Επιμελητήριο Ελλάδος/Κριτική Επι-
τροπή, γνωστοποίησε στην Αικατερί-
νη Παν. Μαγουλά, Διπλ. Αρχιτέκτονα 
Μηχανικό ΕΜΠ, ότι προτάθηκε προς 
βράβευση μεταξύ άλλων 10 διπλω-
ματικών εργασιών και η εργασία της 
με τίτλο «Μουσείο Μυλοποτάμου 
Κυθήρων». Η Συγκρότηση του τόπου 
μέσω ενός δικτύου διαδρομών, θέ-
σεων και πρακτικών.

Πρόκειται για μία διπλωματική 
εργασία, η οποία ασχολήθηκε με την 
ανάδειξη της πολιτιστικής κληρονο-
μιάς του Μυλοποτάμου Κυθήρων, 
υλικής και άυλης.

Συγχαρητήρια Η οικογένεια

Συγχαρητήρια
Επιθυμώ να απευθύνω τα πιο 

θερμά μου συγχαρητήρια στην εγ-
γονή μου ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ Θ. ΖΕΡΒΟΥ, 
που έλαβε το πτυχίο της Ψυχολογί-
ας με άριστα. Εύχομαι να έχει πάντα 
υγεία και καλή σταδιοδρομία και να 
την χαίρονται οι γονείς της.

Η γιαγιά Κυράνη

ΓΙΑ ΤΟΝ ΜΑΝΩΛΗ ΛΟΥΡΑΝΤΟ
Στις 4 Ιουλίου 2022, ξαφνικά και αναπάντε-

χα, έφυγε από κοντά μας ο Μανώλης Λουρά-
ντος, ο φίλος, ο συνεργάτης, ένας ακόμη από 
τους στυλοβάτες του Κυθηραϊκού Συνδέσμου 
Αθηνών. Έφυγε αθόρυβα, όπως χαμηλών τό-
νων και διακριτικός ήταν σε όλη του τη ζωή.

Ο Μανώλης ήταν ένας άνθρωπος αυθε-
ντικός, φιλότιμος και αξιοπρεπής. Ωθούμενος 
από τη βαθιά αγάπη του για τα Κύθηρα, ήδη 
από τα νεανικά του χρόνια ασχολήθηκε ενερ-
γά με τα κυθηραϊκά δρώμενα και συνεργάστη-
κε στενά με όλα τα κυθηραϊκά σωματεία. Για 

περισσότερο από σαράντα χρόνια, ως Μέλος του Διοικητικού Συμβουλίου, 
στήριξε με ανιδιοτέλεια και αφοσίωση τον Κυθηραϊκό Σύνδεσμο Αθηνών.

Τον αποχαιρετούμε με συγκίνηση και αισθήματα ευγνωμοσύνης για την 
προσφορά του και συμμετέχουμε στη θλίψη της οικογένειάς του .

Θα είναι πάντα στην καρδιά μας και θα τον θυμόμαστε όλοι για τη ζεστα-
σιά και την περηφάνια της παρουσίας του.

ΚΥΘΗΡΑΪΚΟΣ ΣΥΝΔΕΣΜΟΣ ΑΘΗΝΩΝ

ΚΥΘΗΡΑΪΚΟΣ ΣΥΝΔΕΣΜΟΣ ΑΘΗΝΩΝ
ΨΗΦΙΣΜΑ ΣΤΗ ΜΝΗΜΗ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΛΟΥΡΑΝΤΟΥ

Το Διοικητικό Συμβούλιο του Κυθηραϊκού Συνδέσμου Αθηνών συνήλθε 
σε έκτακτη συνεδρίαση στις 4 Ιουλίου 2022 ημέρα Δευτέρα 

στη μνήμη του ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΛΟΥΡΑΝΤΟΥ 
Ο Μανώλης Λουράντος, ο οποίος έφυγε ξαφνικά από τη ζωή σήμερα 

4/07/2022, προσέφερε σημαντικές και αξιόλογες υπηρεσίες από διάφο-
ρες θέσεις του Διοικητικού Συμβουλίου του Κυθηραϊκού Συνδέσμου Αθηνών 
επί πολλά έτη. 

Ο Μανώλης Λουράντος ήταν ένας ξεχωριστός και ιδιαίτερα αγαπητός άν-
θρωπος σε όλους τους Κυθήριους, με ήθος και αξιοπρέπεια και ενδιαφέρον 
για τους Κυθήριους και τα κυθηραϊκά ζητήματα και ιδιαίτερα για τον Κυθηρα-
ϊκό Σύνδεσμο Αθηνών. 

Το Διοικητικό Συμβούλιο ομόφωνα αποφάσισε τα εξής : 
1. Να εκφράσει τα συλλυπητήριά του στην οικογένεια του εκλιπόντος 
2. Να αναγνωστεί το παρόν ψήφισμα στην εξόδιο ακολουθία 
3. Να δημοσιευθεί το ψήφισμα στα κυθηραϊκά μέσα ενημέρωσης 
4. Να διατεθεί το ποσό των 500,00 € υπέρ των τροφίμων του Γηροκομεί-

ου Κυθήρων στη μνήμη του. 
Αθήνα 4 Ιουλίου 2022 

Η ΠΡΟΕΔΡΟΣ  Η ΓΕΝΙΚΗ ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ 
ΒΑΣΩ ΣΑΜΙΟΥ – ΦΛΩΡΟΠΟΥΛΟΥ  ΜΑΙΡΗ ΓΛΥΝΟΥ – ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΥ 

ΤΑ ΜΕΛΗ
ΒΡΕΤΤΗ ΞΗΝΤΑΡΑΚΟΥ, ΓΙΑΝΝΗΣ ΣΩΤΗΡΧΟΣ, ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΑΛΑΝΟΣ,

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΖΕΡΒΟΥ, ΓΙΑΝΝΗΣ ΣΑΜΙΟΣ, ΣΠΥΡΟΣ ΜΑΣΣΕΛΟΣ, ΚΛΕΟΜΕ-
ΝΗΣ ΠΕΤΡΟΧΕΙΛΟΣ,ΓΙΑΝΝΗΣ ΜΑΥΡΟΜΜΑΤΗΣ, ΔΑΜΙΑΝΟΣ ΚΑΣΙΜΑΤΗΣ 

Άλλος είχε την ιδέα!
ΣΤΟ ΠΡΟΗΓΟΥΜΕΝΟ φύλλο 

μας και συγκεκριμένα στο άρθρο 
μας για το σύλλογο Φίλοι των Μου-
σείων Κυθήρων κάναμε ένα λάθος 
και αποκαθιστούμε τα πράγματα για 
την ακρίβεια. Συγκεκριμένα αποδώ-
σαμε την ιδέα για το Μουσείο Μετα-
νάστευσης στο δραστήριο σύλλογο, 
ενώ η ιδέα έπεσε στο τραπέζι από το 
Δήμαρχο Κυθήρων κ. Χαρχαλάκη, 
ο οποίος ήρθε σε επαφή με το Σύλ-
λογο για την υλοποίηση της ιδέας. Ο 
Δήμαρχος έσπευσε να μας ενημερώ-
σει άμεσα και μάλιστα οφείλουμε να 
αναφέρουμε ότι ήταν δική μας η πα-
ράλειψη, γιατί αυτό είχε αναφερθεί 
σε αρκετές περιπτώσεις. Αποκαθι-
στούμε τα πράγματα για την απόδο-
ση δικαιοσύνης, αλλά περισσότερη 
σημασία έχει ότι το έργο προχωρεί 
προς υλοποίηση. Αποδίδουμε, λοι-
πόν, τα εύσημα εις αμφοτέρους τους 
παράγοντες, Δήμαρχο που είχε την 
ιδέα και σύλλογο που την δέχτηκε 
και την πήγε παραπέρα.

λένε ότι θα έχουμε και επιμήκυνση 
της περιόδου με καλή κίνηση και το 
Σεπτέμβριο. Τα σχετικά στοιχεία θα 
τα έχουμε, όπως πάντα, τον Οκτώ-
βριο, όμως η καλή μέρα φαίνεται! 
Όσον αφορά τις εισπράξεις, δεί-
κτης με μεγάλη αβεβαιότητα, καθώς 
στηρίζεται πάντα σε πληροφορίες 
εν πολλοίς αβέβαιες, στο χώρο της 
εστίασης υπάρχουν οι περισσότερες 
αναφορές για μειωμένες εισπράξεις. 
Εδώ οι τιμές «τσίμπησαν» αρκετά 
λόγω πληθωρισμού, ενώ στη διαμο-
νή κρατήθηκαν στα περσινά επίπεδα 
σε γενικές γραμμές. Πάντως, γενική 
εντύπωση φέτος είναι ότι και αυτοί, 
οι οποίοι εκ παραδόσεως γκρινιά-
ζουν, θεωρούσαν τη χρονιά καλή. Τα 
υπόλοιπα τον ερχόμενο μήνα.

! από σελ. 1

ΟΙΚΟΠΕΔΟ στο Μυλοπόταμο 
2880 τμ πλησίον σχολείου 
πωλείται. Τηλ. 211 4143552

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ
Θα θέλαμε να ευχαριστή-

σουμε τους ιατρούς Γαβρίλη 
Ψαρρά, Κίμωνα Παπαναστασίου 
και Κων/νο Πίτα του Τριφυλλείου 
νοσοκομείου Κυθήρων, καθώς 
και όλο το νοσηλευτικό προσω-
πικό για τις υπηρεσ’ιες τους στην 
σύντομη ασθένεια του πατέρα 
μας ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΠΡΙΝΕΑ. Ευ-
χαριστούμε και όλους όσους 
μάς συμπαραστάθηκαν στο βαρύ 
πένθος μας για το θάνατό του. 

Με τιμή.
Τα παιδιά: Κική, Μηνάς, Μαρία, 

Παναγιώτης.
Τα εγγόνια και τα δισέγγονά του.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 1210 
τ.μ., οικοδομήσιμο, μέσα 
στον οικισμό και στον κεντρι-
κό δρόμο στα Λογοθετιάνικα, 
απέναντι από το νέο σχολείο. 
Τηλ. 210 4280750, 4525492 
και 6932584855.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ οικόπεδα εις 
Άνω Λειβάδι (από 1200-11100τμ), 
ιδανικά για επαγγελματικούς 
σκοπούς, τουρισμό, οικίες, κλπ, 
σε εξαιρετικές τιμές. 

Τηλ. 210 6396320.
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Δημήτρης Εμ. Κασιμάτης
Πολιτικός Μηχανικός ΕΜΠ & Τοπογράφος Μηχανικός ΕΜΠ

MSc Υδρολογία Υδατικών Πόρων

Τ: 210 5138412 - 27360 34027
K: 6973 712040

"ΤΟ ΠΕΡΙΣΤΕΡΙ"
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΜΠΙΝΗΣ

Ο ΑΞΙΟΜΝΗΜΟΝΕΥΤΟΣ 
ΛΑΥΡΕΝΤΙΟΣ ΚΑΣΙΜΑΤΗΣ

Γεννήθηκε στις 10 Σεπτεμβρίου 
1935 στο νησί Κύθηρα στο χωριό 
Κεταμωτό. Σε μικρή ηλικία μετανά-
στευσε στην Αμερική και στην πολι-
τεία OHIO των ΗΠΑ με τους γονείς 

το Παναγιώτη και Μαρία Κασιμάτη. 
Ο Λαυρέντιος αποφοίτησε απο 

το πανεπιστήμιο Youngstown State 
University έλαβε το μεταπτυχιακό 
του από το Westminster College 
και πήρε το διδακτορικό του. από 
το Kent State University. Δίδαξε 
για πενήντα χρόνια. Ήταν δάσκα-
λος στο δημόσιο σχολικό σύστημα 
Hubbard και δίδαξε στο Πολιτειακό 
Πανεπιστήμιο Youngstown και στο 
Penn State University. Το βιβλίο του 
American Influence in Greece, 1917-
1929 εκδόθηκε το 1988. 

Ο Λαυρέντιος υπηρέτησε ως 
Διευθυντής Προγράμματος για την 
Πολιτιστική Συμμαχία του Οχάιο και 
επίσης στο διοικητικό συμβούλιο 
της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλη-
σίας του Αγίου Νικολάου. Του άρε-
σε το βιολί. Έπαιζε στην ορχήστρα 
Youngstown και για πολλά χρόνια 
έκανε μαθήματα βιολιού. 

Ο Λαυρέντιος τέκνον Κυθηρίων 
γονέων απεβίωσεν στις 5 Ιουνίου 
2022 ,απόγευμα Κυριακής στο νοσο-
κομείον St. Elizabeth Boardman πε-
ριτριγυρισμένος από την οικογένεια 

του ,τον ιερέα και τους φίλους του. 
Η βαθειά ψυχική αγάπη στη σύζυ-
γον του Αντωνία και στον υιόν Νικό-
λαον ,καθώς και η πίστη στον Θεόν 
ευδοκίμησαν στην οικογενειακή ζωή 
του. Διακρίνονταν από τη νοσταλγία 
,έντονη επιθυμία και πόθον για ταξί-
δια στον τόπον γέννησης. Το βέβαιον 
είναι ότι εμείς δεν θα τον ξεχάσουμε 
ποτέ. Καλό ταξίδι αδελφέ μου εξαγ-
χιστείας. Η έντονη και καθοριστική 
παρουσία στη δυναμική της τοπικής 
κοινωνίας στα χρόνια της επίγειας 
ζωής του δεν θα σβήσει ποτέ,δεν δι-
αγράφεται. Ευδοκίμασε και πρόκοψε 
στην ξενιτειά. Ακολούθησε σε όλη την 
ζωή του δρόμον της αρετής και δια-
κρίθηκε με απόλυτη αφοσίωση στις 
ηθικές αξίες και με τα χαρίσματα της 
αστραφτερούς προσωπικότητά του. 
Διαπνέονταν από υψηλά αισθήματα 
κοινωνικής συμπρεριφοράς. Δεν εί-
ναι κοντά μας ,αλλά το φώς που εκπέ-
μπει η επίγεια ζωή του είναι άσβεστον. 

Γράφει: 
Εμμανουήλ Νικ. Λεοντσίνης

ΠΩΛΕΙΤΑΙ γωνιακό περι-
φραγμένο οικόπεδο 3000τ.μ. 
έναντι Μονής Μυρτιδίων με 
θέα προς τη θάλασσα. Χτίζει 
1500-1800τ.μ. (τουριστική ή 
όποια επαγγελματική χρήση) 
ή 1080-1200τ.μ. (κατοικία). 
Δυνατότητα κατάτμησης σε 3 
οικόπεδα. Πρόσωπο 74μ. Τιμή 
65.000€. Τηλ.: 2106821806, 
6975926031, 2106855810, 
2103302159, 2736031334 (Πά-
σχα, Ιούλιο-Αύγουστο)

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο άρτιο 
και οικοδομήσιμο στη θέση 
Λάκος Πλ. Άμμου, 1250τ.μ. 
Τηλ. 6932 305629



Κι άλλοι μας γράφουν…..
Αγαπητέ κύριε Καλλίγερε,
Θερμά συγχαρητήρια για την 

βράβευση της εφημερίδας ΚΥΘΗ-
ΡΑΪΚΑ από το Ίδρυμα Μπότση και 
ευχές για υγεία και δύναμη, ώστε 
να συνεχίσετε το έργο σας με την 
ίδια ζέση για πολλά χρόνια ακόμη. 
Για μας που δεν είμαστε Κυθήρι-
οι την καταγωγή αλλά έχουμε τα 
Κύθηρα σταθερά στο νου και την 
καρδιά μας, η εφημερίδα σας απο-

τελεί χρόνια τώρα έναν αξιόπιστο, 
ισόρροπο και πλήρη οδηγό ενημέ-
ρωσης για τα πράγματα του νησιού, 
με ιδιαίτερη ευαισθησία στην ανά-
δειξη θεμάτων περιβάλλοντος και 
πολιτισμού.

Με ιδιαίτερη εκτίμηση,
Αιμιλία Μπάνου

Αναπλ. Καθηγήτρια
Προϊστορικής Αρχαιολογίας

Πανεπιστημίου Πελοποννήσου

Έγιναν στις 17 Αυγούστου τα Θυ-
ρανοίξια στον ανακαινισθέντα ναό 
και τα κελιά της Μονής του Αγίου 
Μύρωνος στα Αντικύθηρα από τους 
Μητροπολίτες Κυθήρων και Μάνης 
κκ Σεραφείμ και Χρυσόστομο. Στα 
εγκαίνια παρέστησαν επίσης ο εφο-
πλιστής κ. Θαν. Μαρτίνος, ο οποίος 
χρηματοδότησε με γενναία χορηγία 
όλα τα έργα ανακαίνισης, ο Υφυπ. 
Ναυτιλίας κ. Κ. Κατσαφάδος, ο 
βουλευτής κ. Νικ. Μανωλάκος, ο 
Δήμαρχος Κυθήρων κ. Ε. Χαρχα-
λάκης, ο Δήμαρχος Καλλιθέας κ. 
Δ. Κάρναβος και πολλοί επισκέπτες 
από Κύθηρα και Κρήτη, τους οποί-
ους διευκόλυναν τα δρομολόγια των 
πλοίων και ο καλός καιρός. Το βρά-
δυ της παραμονής μετά τον Εσπερι-
νό, έγινε το παραδοσιακό γλέντι της 
παραμονής.
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Ελαιόλαδο
το “χρυσάφι” 

της Κυθηραϊκής γης

«ΚΥΘΗΡΑΪΚΑ»
Η πλέον μακρόβια εφημερίδα

στα Κύθηρα!
Το μήνα που πέρασε η εφημερίδα μας έκλεισε 34,5 χρόνια συνε-

χούς έκδοσης και καθίσταται έτσι η μακροβιότερη εφημερίδα στο νησί 
μας και μάλιστα εκδιδόμενη χωρίς καμία διακοπή. Μέχρι τώρα το ρεκόρ 
αυτό είχε η εφημερίδα ΚΥΘΗΡΑΪΚΗ ΔΡΑΣΙΣ του αείμνηστου Ιω. Σ. Κασι-
μάτη. Η εφημερίδα αυτή είχε εκδοθεί το 1936 διέκοψε όμως λόγω του πολέ-
μου και της Κατοχής το 1941, επανεκδόθηκε το 1945 και διέκοψε οριστικά το 
1975 λόγω του θανάτου του ιδιοκτήτη της. Τα «Κ» εκδόθηκαν τον Ιανουάριο 
του 1988 και συνεχίζουν, παρά τις πολλές αντίξοες συνθήκες, μέχρι σήμερα. 
Φυσικά, στην εποχή της ηλεκτρονικής πληροφόρησης το έντυπο διέρχεται 
βαθιά κρίση, όμως δεν είναι λίγοι αυτοί που επιμένουν σε αυτό, καθώς στο 
συγκεκριμένο χώρο βρίσκει ακόμη ο αναγνώστης μία παραδοσιακή ενημέρω-
ση, σε αντίθεση με την πρόχειρη και εν πολλοίς «καφενειακού» τύπου ενημέ-
ρωση ή, καλλίτερα, ανταλλαγή πληροφοριών και όχι μόνον, που παρέχουν τα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης, όπως λέγονται.

Τέλος οι άγονες της αεροπορίας 
για τα Κύθηρα

Με τον πρόσφατο διαγωνισμό 
για τις άγονες γραμμές της αερο-
πορίας, στον οποίο επανελήφθη 
το σκηνικό του προηγούμενου, οι 
δύο εταιρείες που συμμετείχαν 
(Olympic Air και Sky Express) προ-
σέφεραν μηδενικό τίμημα. Το ίδιο 
έγινε και με άλλες 9 γραμμές και 
έτσι, το αρμόδιο υπουργείο έβγαλε 
οριστικά τις 10 αυτές γραμμές από 
τους άγονους προορισμούς. Αυτό 
θα έχει αποτέλεσμα όλα τα δρομο-
λόγια να διαμορφώνονται ελεύθερα, 
ανάλογα με την προσφορά και τη 
ζήτηση. Εκείνο που επισημαίνουμε, 
πάντως, είναι το φαινόμενο που είχα-
με και πέρσι να έχουμε το χειμώνα 
2+2 δρομολόγια την εβδομάδα με το 
απαράδεκτο αποτέλεσμα να έχουμε 
για κάποιους μήνες μία ημέρα δρο-
μολόγιο και από τις δύο εταιρείες και 
να μένουμε 4 ημέρες χωρίς σύνδεση 
με όλα όσα αυτό συνεπάγεται. Θα πει 
κανείς, ελεύθερη δρομολόγηση εί-
ναι η κάθε εταιρεία κάνει ό,τι την βο-
λεύει. Εδώ όμως έπρεπε να υπάρχει 
πρόβλεψη να μην συμβαίνει αυτό. Ας 

πάμε όμως και στο θετικό της εξό-
δου του νησιού από τις άγονες. Αυτό 
σημαίνει ότι η κίνηση είναι σε καλό 
δρόμο και αυξάνεται σταθερά έτσι 
που να λειτουργεί ο ανταγωνισμός 
και να βελτιώνονται οι προοπτικές. 
Σύντομα αναμένεται δε να γίνει ο δι-
αγωνισμός παραχώρησης των 24 αε-
ροδρομίων που θα χωριστούν σε 2-3 
ομάδες και θα παραχωρηθούν κατά 
το πρότυπο των μεγάλων, τα οποία 
ήδη έχουν εκσυγχρονισθεί πλήρως 
και αποτελούν πόλο έλξης εταιρειών 
και πηγή εσόδων. Αν δε προχωρήσει 
πιο γρήγορα και η επέκταση του δια-
δρόμου, κάτι που θα δρομολογηθεί 
με την παραχώρηση, οι προοπτικές 
των Κυθήρων αναβαθμίζονται και το 
μέλλον του νησιού τουριστικά πάει 
προς το καλλίτερο.

ΟΙΚΟΠΕΔΟ-ΑΓΡΟΤΕΜΑΧΙΟ 
στη Βαρυμπόμπη, καθαρό 
Δασαρχείου, 5,5στρ., σε κε-
ντρικό δρόμο, δύο όψεων. 
Τηλ. 6947477066.

Αποτελέσματα 
απογραφής
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που είναι συνήθεις σε όλες τις απο-
γραφές (σπουδές παιδιών, ασθένει-
ες, εσωτερική μετανάστευση γενικά 
και άλλες αιτίες) τότε γίνεται εύκολα 
αντιληπτό αυτό που ακολούθησε. 
Μάλιστα παρόμοια φαινόμενα είχαμε 
σχεδόν σε όλο το νησιωτικό χώρο, 
κάτι που είχε επισημανθεί και σε 
επίπεδο πολιτικής συζήτησης, αλλά, 
ως συνήθως, ούτε μέτρα ελήφθη-
σαν, ούτε ομοφωνία διαπιστώθηκε 
πάνω στο θέμα. Έτσι καταλήξαμε 
σε ένα αποκαρδιωτικό σχεδόν 10% 
στη μείωση πληθυσμού, κάτι που θα 
χρειαστεί πολύ χρόνο για να αποκα-
τασταθεί, αν δεν έχουμε κάποια νέα, 
γενικότερη, κρίση, που θα ανατρέψει 
τις καλές προοπτικές που έδειξε να 
αφήνει η μετά πανδημία εποχή, αν και 
αυτό ακόμα δεν θεωρείται δεδομένο.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ στην Αγία 
Πελαγία παλαιά οικία 70τμ 
σε οικόπεδο 460τμ, Α’ ζώνης, 
150μ από τη θάλασσα. 
ΤΗΛ. 6944454324.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ παλαιά οικία 
στην Αγία Πελαγία, στην Α΄ 
ζώνη με μοναδική θέα, 70μ. 
από τη θάλασσα. 
Τηλ. 6942 566657.
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με σχετικά δημοσιεύματα, που κα-
τηγορούσαν το Δήμο για αδιαφορία 
και με το Δήμαρχο να απαντά για τις 
λίγες δυνατότητες του Δήμου, αλλά 
και να δηλώνει (Tsirigo FM) ότι «Δη-
λώνω προς πάσα κατεύθυνση ότι 
δεν θα επιτρέψω τη μετατροπή 
του νησιού μας σε αποθήκη ψυ-
χών, δεν θα επιτρέψω να τεθούν 
σε κίνδυνο οι δημοτικές υποδομές 
(π.χ. Σχολεία) και θα συνεχίσω να 
εμμένω στην άποψη ότι τα Κύθηρα 
ΔΕΝ μπορούν να φιλοξενήσουν 
ούτε βραχεία διαμονή τέτοιων 
αριθμών μεταναστών» Όσον αφο-
ρά τις απορίες, γιατί ξαφνικά είχαμε 
αυτό το «στόλο» αφίξεων, κάτι που 
αναμένεται να συνεχιστεί σύμφωνα 
με πληροφορίες των αρχών, αυτό 
φαίνεται να οφείλεται σε οργανω-
μένο σχέδιο των τουρκικών αρχών 
για «μεγάλη έξοδο» ασιατικής κατα-
γωγής μεταναστών από αυτούς που 
έχουν συγκεντρωθεί στην Τουρκία, 
για άσκηση πίεσης στην Ελλάδα σε 
όλο το Αιγαίο και τον Έβρο. Όσα 
έχουν γίνει γνωστά στις Ελληνικές 

αρχές έχουν δημιουργήσει μεγάλη 
ανησυχία για τους λόγους αυτών 
των σχεδίων σε συνάρτηση με όλα 
όσα λαμβάνουν χώρα στο Αιγαίο 
αυτή την εποχή. Σύμφωνα με άλλη 
άποψη η εποχική έξαρση οφείλεται 
στα κυκλώματα των διακινητών στην 
Τουρκία, που προωθούν μετανάστες 
στην Ιταλία με μεγάλο κέρδος και, 
λόγω απειρίας, κάποια σκάφη ξεμέ-
νουν στα Ελληνικά νησιά, τα Κύθηρα 
δε βρίσκονται πάνω στη ρότα τους. 
Όπως αναφέραμε παραπάνω, το 
κύμα αναμένεται να συνεχιστεί και 
για το λόγο αυτό το Λιμενικό είναι σε 
επιφυλακή με σκάφος του να βρίσκε-
ται στο Καψάλι, ενώ άλλα επιτηρούν 
το θαλάσσιο χώρο γύρω από τα Κύ-
θηρα, προχώρησαν δε σε συλλήψεις 
Τούρκων διακινητών. Όσον αφορά 
την απορία, γιατί δεν εντοπίζονται τα 
σκάφη, όλες οι αφίξεις είναι με ιστιο-
πλοϊκά, με τα οποία είναι γεμάτες οι 
Ελληνικές θάλασσες αυτό τον καιρό 
γεγονός που κάνει τον εντοπισμό 
όσων μεταφέρουν μετανάστες δύ-
σκολο. 

(Η φωτογραφία είναι του κ. Γ. 
Σάμιου)
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«Στόλος»
σκαφών με μετανάστες έφθασε στα Κύθηρα

Παρουσίαση τιμητικού τόμου για τον Ν.Πετρόχειλο
Στις 30 Ιουλίου παρουσιάστηκε στα Κύθηρα ο τιμητικός τόμος για τον 

Καθηγητή κ. Νικ. Πετρόχειλο, ο οποίος έχει εκδοθεί από την Εταιρεία Κυ-
θηραϊκών Μελετών, που οργάνωσε την εκδήλωση στη Δημοτική Βιβλιοθήκη 
στα Κοντολιάνικα. Ο τόμος «HOMO SUM; HUMANI NILA ME ALLIENUM 
PUTO». Το βιβλίο παρουσίασαν οι καθηγήτριες Πανεπιστημίου κυρίες Καίτη 
Αρώνη-Τσίχλη, Πρόεδρος της Εταιρείας και Κούλα Κασιμάτη με συντονιστή 
τον αρχαιολόγο, τ. Δήμαρχο Κυθήρων κ. Θ. Κουκούλη. Σχετικά με το βιβλίο 
έχουμε αναφερθεί, όταν κυκλοφόρησε, σημειώνουμε απλά ότι την ίδια μέρα 
ανακοινώθηκε η δωρεά της μεγάλης, από 4000 τόμους, κυρίως με βιβλία της 
Λατινικής ιστορίας και λογοτεχνίας, βιβλιοθήκης του κ. Ν. Πετρόχειλου προς 
τη Δημοτική Βιβλιοθήκη του Δήμου Κυθήρων.

ΚΟΥΛΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ-ΕΛΕΝΗ ΧΑΡΟΥ-ΚΟΡΩΝΑΙΟΥ:
Εκατό χρόνια από την ίδρυση του Γυμνασίου Κυθή-

ρων (1921-2021)
Ένα βιβλίο που έλειπε σίγουρα από την Κυθηραϊκή βιβλιογραφία και 

αναφέρεται λεπτομερώς στην ίδρυση του Γυμνασίου Κυθήρων το 1921, 
που αποτέλεσε σταθμό για τη μόρφωση των νέων στο νησί. Μέσα από τις 
332 σελίδες του βιβλίου ξετυλίγονται όλες οι πτυχές του εγχειρήματος, 
το οποίο, εντελώς απροσδόκητα, αποτέλεσε και αυτό, πεδίο κομματικής 
αντιπαράθεσης και μόνο το πείσμα ενός Σπ. Στάθη οδήγησε στο επιθυμη-
τό αποτέλεσμα. Εκτός από το ιστορικό της υπόθεσης αυτής παρατίθενται και 
25 κείμενα-αναμνήσεις μαθητών από διαφορετικές περιόδους της λειτουργί-
ας του. Όλοι οι Κυθήριοι που εκτιμούν ασφαλώς την τεράστια συμβολή του 
Γυμνασίου για τη μόρφωση των νέων στο νησί σε μία δύσκολη εποχή, πρέπει 
να έχουν το βιβλίο αυτό στη βιβλιοθήκη τους. Το βιβλίο εκδόθηκε από την 
Εταιρεία Κυθηραϊκών Μελετών με χορηγία του Τριφυλλείου Ιδρύματος και 
παρουσιάστηκε στο κυθηραϊκό κοινό στο προαύλιο του Γυμνασίου στις 19 
Αυγούστου από τους: Κ. Κασιμάτη, Γ. Λεοντσίνη, Ελ. Χάρου-Κορωναίου, 
Δ. Λεβέντη και Κ. Αρώνη-Τσίχλη.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ:
Σπουδές μεσαιωνικής ιστορίας στην Ελλάδα (Δυτικής 

Ευρώπης-Λατινοκρατίας). Εκδ. ΗΡΟΔΟΤΟΣ
Ένα ακόμη πόνημα, χρήσιμο ασφαλώς για τους μελετητές της ιστο-

ρίας και τους φιλίστορες, του πολυγραφότατου ιστορικού της Βυζαντι-
νής ιστορίας στον Ελλαδικό χώρο. Πρόκειται για 2η έκδοση, συμπλη-
ρωμένη με νέα στοιχεία, που περιλαμβάνει γνωστές και άγνωστες μέχρι 
τώρα ιστορικές πηγές στη σχετική βιβλιογραφία.

ΓΙΩΡΓΗΣ Π. κ. ΔΡΥΜΩΝΙΑΤΗΣ.
Κυθέρειες αναμνήσεις (από των πρώτων μου ημερών 

το σπάνιο κάλλος). Εκδ. ΖΑΘΕΟΝ ΠΥΡ.
Ένα ακόμη βιβλίο του πολυγραφότατου και πολυταλαντούχου φίλου 

Γ. Κασιμάτη-Δρυμωνιάτη. Πρόκειται για μία σειρά 15 διηγημάτων από την Κυ-
θηραϊκή ζωή, κατ’ ουσίαν αναμνήσεις του συγγραφέα, εξ ου και ο τίτλος, από 
τα παιδικά του χρόνια και, τρόπον τινά, μία συνέχεια από τις υπέροχες «Κου-
ριόζικες Τσιριγώτικες διηγήσεις» που άνοιξαν το χορό των έξι, μέχρι τώρα, 
βιβλίων του συγγραφέα (ακολουθούν πολλά ακόμη…). Και μία και οι Κουρι-
όζικες έχουν εξαντληθεί προ πολλού, τουλάχιστον φροντίστε να διαβάσετε 
αυτές εδώ πριν …πάθουν το ίδιο. 

Το βιβλίο παρουσιάστηκε στη Δημοτική Βιβλιοθήκη στα Κοντολιάνικα από 
την Ελένη Χάρου-Κορωναίου και τον Κώστα Καλλίγερο με συντονιστή 
τον Γ.Ν.Νικηφοράκη. Ε.Καλλίγερος

ΝΈΑ ΒΙΒΛΙΑ ΝΕΟ ΒΙΒΛΙΟ ΤΟΥ ΚΟΣΜΑ ΜΕΓΑΛΟΚΟΝΟΜΟΥ
ΟΙ «ΜΙΚΡΕΣ ΑΛΗΘΕΙΕΣ» ΜΙΑΣ ΖΩΗΣ

Είναι ενδιαφέρον να χτίζεται 
ένας διάλογος και καθένας – καθε-
μιά να ξετυλίγει τη δική του – δική της 
ιστορία. Όσοι οι άνθρωποι, τόσες οι 
ιστορίες, που πλουτίζουν το ασταμά-
τητο ποτάμι της κοινωνίας. Και πολύ 
ωραίο να βλέπουμε παράλληλους 
δρόμους και να κατανοούμε ποιες 
αρχές καθοδήγησαν και καθοδη-
γούν την κάθε ζωή.

Ο Κοσμάς Μεγαλοκονόμος θέλη-
σε κάτι περισσότερο. Εδώ και χρόνια 
ζήτησε και ζητά από τους στίχους του, 
να καταγράφουν τις ι δ έ ε ς, που πά-
ντοτε του χαρίζουν έμπνευση και τις 
αποκαλεί «Μ ι κ ρ έ ς Α λ ή θ ε ι ε ς». 
Καλή η διακριτικότητα στους χαρα-
κτηρισμούς, αλλά πώς να θεωρούνται 
μικρές οι αλήθειες – αρχές, που αγκα-
λιάζουν μια ολόκληρη ζωή και συνομι-
λούν με τους συνοδοιπόρους της.

Ο δικός μας Κοσμάς με παιδι-
κή περίσκεψη, πολλές φορές από 
τους Καστέλους του Ποταμού αγνά-
ντευε τον Καβο Μαλιά, ίσως σαν να 
έβλεπε αναπαυμένο τον πολύτροπο 
Ποσειδώνα. Είδε να γεννιέται στην 
ψυχή του ο θαυμασμός για τη χρυσή 
Αφροδίτη, όταν έμαθε ότι και δική 
της πατρίδα είναι η ιδιαίτερη πατρί-
δας μας. «Ο ήλιος, ο ηλιάτορας» που 
από τα μεγάλα παράθυρα πλημμυ-
ρίζει με φως το Γυμνάσιο Κυθήρων, 
τον οδήγησε στην ιατρική επιστήμη, 
στον προβληματισμό και στη λογο-
τεχνία. Και πάντοτε η φύση των Κυ-
θήρων τον καλούσε να τραγουδήσει 
την ομορφιά και τα δώρα της. Όσα 
αναφέρθηκαν και άλλα πολλά ανα-
βλύζουν από την ποιητική συλλογή 
«Μικρές Αλήθειες», γραμμένη από 
καιρό και τώρα ξαναϊδωμένη και 
εμπλουτισμένη. Πόσο έχει επηρεά-
σει τον ποιητή μας η Ουράνια Αφρο-
δίτη, φαίνεται και από την αφιέρωση 
των στίχων του στη θεά των ιδεατών 
Κυθήρων, που την συντροφεύει με 
τον Προμηθέα, «που θυσιάστηκε / 
για να φωτιστεί ο νους μας». 

Οι στίχοι μιλούν για «τις αλήθειες»
Η πραγματικότητα – αλήθεια της 

ομορφιάς του νησιού μας, προβάλ-
λει ενωμένη με βαθιά συναισθήματα 
και την Ιστορία:
Απ’ το γέρμα που ψάλλει τ’ αηδόνι 
που περίσσια ανθούν οι μυρτιές
ο ναός της Παρθένου υψώνει
μισεμένων και ντόπιων ευχές.
Στην πλατεία ανασαίνει ιστορία 
της Κυράς μας το βλέμμα ιλαρό…
Μαστοριά με λιθάρια πλεγμένη 
κλειδαρώνει καμάρες τρανές
«Του ονείρου η στράτα ζευγμένη 
με γεφύρι αγάπης!...» να λες. 

Μας καλεί ωστόσο, πολυσύνθε-
τη η Αλήθεια. Εμπνέουν και εκείνοι, 
που έκαναν φανερούς τους δυνα-
τούς παλμούς της κυθηραϊκής ψυ-
χής, όπως ο ονομαστός στρατηγός 
Πάνος Κορωναίος και οι ριζοσπά-
στες βουλευτές των Κυθήρων – έστω 
κι αν δεν τους αφιερώσαμε ένα μνη-
μείο. Δεν μένουν με παράπονο και οι 
συνοδοιπόροι της καθημερινότητας. 
Πώς να ξεχαστούν, ο χαμογελαστός 
Στράτης Θεοδωρακάκης της ωραίας 
Φιλαρμονικής, ή οι γενναίοι βαρκά-
ρηδες της Αγίας Πελαγίας; Όταν 
άγριος άνεμος κρατούσε μακριά το 
καράβι από το μόλο, οι βαρκάρηδες 
το πλησίαζαν και σήκωναν στα χέρια 
τους παλαιούς των ημερών, για να 
τους φέρουν με τις βάρκες σε όσους 
περίμεναν τον ερχομό τους.

Βέβαια, θυμίζουμε ότι η ζωή δεν 
είναι σπαρμένη μ όνο με ροδοπέ-
ταλα. Ο Κοσμάς Μεγαλοκονόμος, 
πραγματικός πολίτης, δεν χαρίζεται 
σε «διδασκάλους» με αλυσίδες, σε 
εκείνους που πλουτίζουν σταυρώνο-
ντας το Λαό μας, σ’ αυτούς «της με-
γάλης ντροπής» που βομβαρδίζουν 
«και γέμισαν τις γειτονιές παιδάκια 
που πεινάνε»… Και σε ώρες απαρά-
δεκτου εφησυχασμού, διερωτώνται 
οι στίχοι: «Γιατί μόνο Τριακόσιοι»; 
Άβουλοι οι πολλοί προσμένουν «Κα-
λύτερες μέρες»;

Ευτυχώς ωστόσο, η πένα του Κο-

σμά, συχνά αποκοιμίζει τις δύσκολες 
σκέψεις. Με εφηβικό ρομαντισμό 
ψάλλει τον Έρωτα, τον συγκυβερνή-
τη τον ολύμπιων θεών και η κυθηρα-
ϊκή φύση είναι η καλύτερη για να τον 
ζωγραφίσει, κάποτε ξεκινώντας από 
τον Ουρανό και φτάνοντας σε ταπει-
νό σπίτι:
«Πρωτάρχισε να μολογεί, χλωμό το 
Φεγγαράκι…
«Πανώρια κόρη αγαπώ για τα βαθιά 
της μάτια 
που ξεπερνούν το φέγγος μου και μ’ 
έκαναν κομμάτια.
Γι’ αυτό μεθώ και ξενυχτώ… κι ας εί-
μαι το Φεγγάρι, 
να βγει στο παραθύρι της η κόρη του 
βαρκάρη!».
Και βέβαια πώς να παραμεριστεί το 
θαλασσινό Καλαδί, ένα από τα ωραι-
ότερα τοπία του κόσμου: 
Στο μαγεμένο Καλαδί 
γλυκό της έκλεψα φιλί.
Μη με ρωτάς πώς και γιατί…
Ο Έρως πέρναγε από κει.
Όσο για την παπαρούνα, είναι η αγα-
πημένη πρώτα της δημοτικής μας 
ποίησης, χωρίς να κουράζει ρωτώ-
ντας πώς και γιατί: 
Σαν παπαρούνα στο χρώμα μοιάζεις, 
όταν σε βλέπω να με κοιτάζεις.

Διαβάζοντας τους παραπάνω 
στίχους, μακαρίζομε εκείνους που 
παραμένουν έφηβοι, χωρίς να τους 
αγγίζει ο χρόνος και τα βάσανά του. 
Αυτό βέβαια, δεν σημαίνει ότι κοι-
μούνται πάντα τα ερωτήματα. Και 
για τον Κοσμά Μεγαλοκονόμο δεν 
τελειώνει ο κόσμος «σ’ ό,τι αγγίζο-
με, ακούμε και βλέπομε», όπως είχε 
αναρωτηθεί ο Γεώργιος Δροσίνης. 
Και εκείνος στοχάζεται: «Η Ζωή… τι 
να ’ναι αυτή»; Ο ποιητής μας πολύ 
μελαγχολικός την παρατηρεί: «Η 
Ζωή… τι υπέροχη
ψευδαίσθηση της ύλης! 
Ένα μονοπάτι απ’ το 
τίποτα… στο τίποτα» 
Και όμως, δοξάζομε τη Ζωή: «Κι αυτό 
το μονοπάτι / να είναι τα πάντα»! Το 
μονοπάτι πάντοτε «είναι τα πάντα», 
όπως τραγουδά ένας μεγάλος ποι-
ητής μας; Έχει τις δικαιολογημένες 
αντιρρήσεις του ο Κοσμάς:

Τι αξίζεις Ουρανέ, αν διψάνε τα πη-
γάδια;
Τι αξίζει η Ζωή απ’ αγάπη αν μένει 
άδεια:

Επιλογικές απόψεις
«Είμαστε ό,τι εμπεριέχουμε και 

όχι ό,τι κατέχομε». Διαβάζοντας πρό-
σφατα. αυτήν τη γνώμη, θυμήθηκα 
τον Κοσμά Μεγαλοκονόμο. Παρά 
την ερμηνεία του επωνύμου του, δεν 
τον ενδιαφέρει ο υλικός πλούτος. Και 
όμως, είναι πλούσιος! Ανέδειξε την 
ευαισθησία του με κοινωνική προ-
σφορά ως γιατρός, με όνειρα, με πολ-
λές προσπάθειες. Νομίζω ότι η μεγα-
λύτερη αλήθεια και αγάπη του είναι τα 
Κύθηρα. Με βιβλία του τα είδε από 
ιστορική, λαογραφική και ποιητική 
άποψη. Αναζητά ποιητές άγνωστους 
σε μας, μέχρι σήμερα, που και εκεί-
νοι τα έχουν θαυμάσια τραγουδήσει. 
Όσα θα ανακαλύψει, δεν θα τα κρα-
τήσει για τον εαυτό του.

Ο Κοσμάς Μεγαλοκονόμος και 
από τις «Μ ι κ ρ έ ς Α λ ή θ ε ι ε ς» του 
φαίνεται, ότι είναι ο άνθρωπος που 
ποτέ δεν ησυχάζει. Και πολύ καλά 
κάνει! Ακόμη κάτι πολύ ωραίο: ξέρει 
να μετρά!
Μα βρίσκω νάν’ το μέτρημα ορθό-
τερο 
με πρόσκαιρη του σπίρτου λάμψη.
Η άκρη του αν κάηκε ή πιότερο…
ΜΕΤΡΑ Η ΦΛΟΓΑ ΤΙ Θ’ ΑΝΑΨΕΙ…

 ΑΔΑΜΑΝΤΙΑ ΤΡΙΑΡΧΗ – 
ΜΑΚΡΥΓΙΑΝΝΗ

Σημείωση: Τις «Μικρές Αλή-
θειες» εξέδωσε ο εκδοτικός οίκος 
Βεργίνα, τον Απρίλιο του 2022. 

 ! ΑΡΚΕΤΕΣ πυρκαγιές ξέ-
σπασαν στο νησί το καλοκαίρι, 
αλλά όλες αντιμετωπίστηκαν άμε-
σα από την Πυροσβεστική, το Δήμο 
και τους εθελοντές. Πλέον επικίν-
δυνη ήταν αυτή στις 24 Αυγούστου 
στον Ορθόλιθο, που θα μπορούσε 
να απειλήσει το υπέροχο δάσος 
στο Γερακάρι, αλλά και αυτή αντι-
μετωπίστηκε άμεσα και έσβησε 
γρήγορα καίγοντας 20-30 στρ χα-
μηλής βλάστησης. Επιχείρησαν 2 
ελικόπτερα και οι τοπικές επίγειες 
δυνάμεις.
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ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ δύο συνεχό-
μενα αγροτεμάχια, άρτια και 
οικοδομήσιμα, μη δασικά, στην 
περιοχή Σκουλιάνικα Κυθήρων 
συνολικής εκτάσεως 28 στρεμ-
μάτων. Με ανεμπόδιστη θέα 
προς Αντικύθηρα και Κρήτη. 
Για πληροφορίες καλέστε στο 
6946510537.

Προκηρύχθηκε το τοπικό 
Πολεοδομικό Σχέδιο Κυθήρων

Σύμφωνα με ανακοίνωση του 
Δήμου το Τεχνικό Επιμελητήριο 
Ελλάδος (ΤΕΕ) προχώρησε στην 
προκήρυξη του διαγωνισμού εκ-
πόνησης της μελέτης με τίτλο «Το-
πικό Πολεοδομικό Σχέδιο Δήμου 
Κυθήρων (ΔΕ Αντικυθήρων, Κυθή-
ρων» με συνολικό προϋπολογισμό 
802.100,38€ (πλέον ΦΠΑ) και χρη-
ματοδότηση από το Ταμείο Ανάκαμ-
ψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 
2.0». Σύμφωνα με την ίδια ανακοί-
νωση, «πρόκειται για ιστορική στιγ-
μή για το νησί των Κυθήρων, καθώς 
για πρώτη φορά στην ιστορία του 
νησιού, η πολεοδομική και χωρο-
ταξική οργάνωση αντιμετωπίζεται 
ολοκληρωμένα και συνολικά, γε-
γονός που σχετίζεται άμεσα με 
την τοπική οικονομική, τουριστική 
και κοινωνική ανάπτυξη.

Επίσης, για πρώτη φορά, θα 
υπάρξει ολοκληρωμένος πολεο-
δομικός σχεδιασμός και στο νησί 
των Αντικυθήρων.

Θα συνταχθούν:
Μελέτη Πολεοδομικού Σχεδια-

σμού (ΜΠΣ)
Στρατηγική Μελέτη Περιβαλ-

λοντικών Επιπτώσεων (ΣΜΠΕ) για 
την περιβαλλοντική αξιολόγηση των 
προτεινόμενων από την ΜΠΣ ρυθμί-
σεων

Προκαταρκτική Μελέτη Γεωλο-
γικής Καταλληλότητας ως υποστηρι-
κτική της ΜΠΣ

Μελέτη Προσωρινής Οριοθέτη-
σης Υδατορεμάτων ως υποστηρικτι-
κή της ΜΠΣ»

Είναι βέβαιο ότι για να έχει ένας 
τόπος ανάπτυξη απαιτούνται μερι-
κά βασικά πράγματα, κανένα από 
τα οποία δεν πληροί μέχρι στιγμής 
ο τόπος μας, όπως και η …μισή Ελ-
λάδα. Δηλαδή, ο κόσμος πρέπει να 
μην χρειάζεται τεχνικούς και νομι-
κούς συμβούλους για να ξέρει πού, 
πόσο και τι να οικοδομήσει, πού 

είναι οικιστική περιοχή, πού επιτρέ-
πονται εμπορικές δραστηριότητες, 
πού θα μπλέξει με τα Δασαρχεία 
και άλλα πολλά. Είναι, λοιπόν, ανα-
γκαίος όρος για την ανάπτυξη και το 
σεβασμό του δομημένου, αλλά και 
του ελεύθερου χώρου και ο καθο-
ρισμός των όρων βάσει των οποίων 
θα διέπεται η πολεοδομική ανασυ-
γκρότηση ενός τόπου. Το θέμα αυτό 
είχε τεθεί εδώ και πολλές δεκαετίες 
(σχέδια Τρίτση κλπ) τίποτα όμως ου-
σιώδες δεν είχε γίνει ποτέ εξ αιτίας 
των χρονίων προβλημάτων με τις 
πολιτικές σκοπιμότητες και τις γρα-
φειοκρατικές αγκυλώσεις που δεν 
αφήνουν να γίνει ουσιαστική πολιτι-
κή πράξη στη χώρα μας. Φυσικά και 
αυτή η προσπάθεια θα εξαρτηθεί 
από τη συνεργασία πολλών παραγό-
ντων, την παράλληλη ανάπτυξη των 
αναγκαίων υποδομών, που λείπουν 
σχεδόν από τον τόπο (επάρκεια νε-
ρού, αποχέτευση, συγκοινωνίες κλπ) 
και την ενημέρωση των κατοίκων, 
ώστε να καταλάβουν τη σοβαρότητα 
του εγχειρήματος και τις ωφέλειες 
που θα προκύψουν για το μέλλον, αν 
όλα γίνουν με το σωστό τρόπο, κάτι 
που δεν είναι αυτονόητο. Σύμφωνα 
με ενημέρωση από το Δήμο τα τοπι-
κά σχέδια ανάπλασης Αβλέμονα και 
οι ανάλογες διαβουλεύσεις για τον 
Ποταμό, πρόκειται να ενταχθούν στο 
γενικό πολεοδομικό σχεδιασμό και 
να συνεκτιμηθούν στο τελικό αποτέ-
λεσμα. Καταλήγουμε με την αναφο-
ρά ότι η πρόταξη των Κυθήρων στην 
πρώτη δεκάδα που θα ξεκινήσουν οι 
μελέτες στην Ελλάδα αποτελεί θετι-
κό βήμα και μεγάλη επιτυχία, αρκεί ο 
ανάδοχος να δει με το σωστό τρόπο 
τις πραγματικές ανάγκες, όχι μόνο 
για ορθολογική ανάπτυξη, αλλά και 
για τη διατήρηση της φυσικής ομορ-
φιάς ενός σχετικά παρθένου τόπου 
με πολλές προοπτικές.

Σε όλο τον πολιτισμένο κό-
σμο οι Δήμοι έχουν μόνιμο 
προσωπικό. Στην Ελλάδα το 
….ψάχνουν κάθε φορά. Τρί-
τον και ίσως πλέον σημαντι-
κό, ο εκάστοτε Δήμαρχος, 
νέος ή παλαιός, έχει να αντι-
μετωπίσει την αθάνατη Ελλη-
νική γραφειοκρατία, η οποία 
εδώ λέγεται Αποκεντρωμένη 
Διοίκηση. Άρα, οι Δήμοι δεν 
είναι πρωτοβάθμια αυτοδιοί-
κηση, αλλά κακού τύπου …
ετεροδιοίκηση, αφού, ακόμη 
και ο προϋπολογισμός τους 
χρειάζεται μήνες να εγκρι-
θεί. Μέσα σε όλα αυτά να 
προσθέσουμε και όσα μπο-
ρεί να συνεισφέρει  ο κομμα-
τισμός με τις τακτικές αλλα-
γές νόμων, έτσι που -για να 
αναφερθούμε στα πρόσφα-
τα- που μία «Σκουρλέτειος» 
διαστροφή που οδηγούσε με 
μαθηματική ακρίβεια σε στα-
θερή δημοτική ακυβερνησία, 
κατέληξε στο άλλο άκρο με 
νομικές ακροβασίες, που 
ψάχνουν να λύσουν τα δι-
καστήρια.  Με απλά λόγια. 
Γιορτάσαμε τα 200 χρόνια 
ανεξαρτησίας και αντί να 
αντιγράψουμε έστω, ένα από 
τα δοκιμασμένα Ευρωπαϊκά 
συστήματα αυτοδιοίκησης, 
καταλήξαμε σε έναν παράξε-
νο αχταρμά Οθωμανικού τύ-
που από ευκαιριακά «πασαλί-
κια». Πώς θα ήταν εφικτό να 
το ξεπεράσουμε; Να το ξανα-
πούμε κι ας μας σιχτιρίσετε, 
όχι άδικα, αφού 25 χρόνια τα 
ίδια λέμε. Θα ήταν ουτοπία 
μία κοινή κάθοδος ενός ψη-
φοδελτίου με όλες τις δυνά-
μεις του τόπου; Μάλλον όχι, 
αφού το είπαμε μόνοι μας. 
ΟΥΤΟΠΙΑ. Άρα. Καλά να πά-
θουμε φίλοι μας! 

! από σελ. 1
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ΚΑΛΙΟΝΤΖΗ ΧΡ. ΔΕΣΠΟΙΝΑ
Διευθύντρια Αιματολογικής Κλινικής

Αν. Τσόχα 24 & Δ. Σούτσου, 3ος όροφος, 115 21 ΑΘΗΝΑ
τηλ.: 210 6416 734, 845, 600, fax: 210 6454 533, 210 6416 662

κινητό: 6944 523 544, e-mail: dkaliontzi@gmail.com

ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ ΓΕΩΡΓ.
ΑΓ. ΦΩΤΕΙΝΗΣ 37, Ν. ΣΜΥΡΝΗ 210 9370433

ΦΙΛΕΥΩ
ΜΠΟΥΜΠΟΥΛΙΝΑΣ 20 ΠΕΙΡΑΙΑΣ 210 4177766

ΛΕΙΒΑΔΙ 27360 31780 & 27360 31781 ΑΘΗΝΑ

Η ΓΝΩΣΤΗ ΤΑΒΕΡΝΑ ΤΟΞΟΤΗΣ ΑΝΟΙΧΤΑ ΟΛΟ ΤΟ ΧΡΟΝΟ

Δυστυχώς έχουμε κάθε μήνα προβλήματα με καταθέτες-συνδρομητές, 
τους οποίους αδυνατούμε να ταυτοποιήσουμε, είτε λόγω μη αναγραφής ονο-
ματεπωνύμου στην κατάθεσή τους, είτε εξ αιτίας της αναγραφής άγνωστου σε 
μας επωνύμου, προφανώς λόγω κατάθεσης τρίτου προσώπου για λογαριασμό 
συνδρομητού. Μέχρι σήμερα έχουμε προς διευκρίνηση:

20/1/2022 Κατάθεση χωρίς ένδειξη καταθέτη €25 ΕΘΝΙΚΉ
30/1/2022 » » €30 »
14/2/2022 ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΥΡΟ (ασαφές επώνυμο) €25 »
14/2/2022 ΜΕΓΑΛΟΚΟΝΟΜΟΥ ΕΥΑΓΓ(Άγνωστος) €25 ΠΕΙΡΑΙΩΣ
22/8/2022 Κατάθεση χωρίς ένδειξη καταθέτη €25 ΕΘΝΙΚΗ 

Παρακαλούμε για μία ακόμη φορά τους καταθέτες που πληρώνουν για λο-
γαριασμό τρίτων να αναφέρουν το ονοματεπώνυμο του συνδρομητή, γιατί χω-
ρίς αυτό δεν μπορεί να ταυτοποιηθεί η συνδρομή και να σταλεί απόδειξη στο 
δικαιούχο.

Αναφέρουμε επί τη ευκαιρία ότι για 13ο χρόνο διατηρούμε το ύψος της συν-
δρομής στα €25 παρά την σημαντική αύξηση του κόστους έκδοσης, ειδικά τον 
τελευταίο χρόνο. Ανακοινώνουμε δε με λύπη ότι θα διακόπτονται οι αποστολές 
σε όσους καθυστερούν επί σειρά ετών να πληρώσουν συνδρομές και δεν έχουν 
επικοινωνήσει με την εφημερίδα να ενημερώσουν σχετικά.

«Ορφανές» συνδρομές»

Φ ΩΤΟΓΡΑΦΙΚΈΣ M ΝΉΜΈΣ
Μία ακόμη φωτογραφία από το πλούσιο αρχείο του Σταμ. Γιαννιώτη, 

που δείχνει την αγροτική ζωή των Κυθηρίων στο Μεσοπόλεμο. Η φωτο-
γραφία είναι του 1935 από το Κάτω Λειβάδι και παρουσιάζει μία συνη-
θισμένη αγροτική εργασία, το όργωμα, που χρειαζόταν αρκετά εργατικά 

χέρια για τη σπορά και τα απαραίτητα ζώα. Το ζευγάρι αριστερά είναι ο 
Σταμάτης Γιαννιώτης (Μπογιατζής) από το Κάτω Λειβάδι και η σύζυγός του 
Ελένη. Οι γυναίκες δεξιά δεν είναι γνωστές.  Εικοσιπέντε χρόνια αργότερα 
εμφανίστηκαν τα πρώτα τρακτέρ, οι αγροτικές εργασίες είχαν γίνει λιγότε-
ρο κουραστικές, αλλά το κακό είχε γίνει. Εκατοντάδες νέοι και ολόκληρες 
οικογένειες πήραν το δρόμο της ξενιτιάς και τις καταλυτικές μεταβολές 
αυτού του κοινωνικού φαινομένου που κράτησε σχεδόν ένα αιώνα και 
ερήμωσε το νησί διαβάσατε στο προηγούμενο φύλλο στο εξαίρετο άρθρο 
του Νικ. Γλυτσού, με τα συγκλονιστικά στατιστικά δεδομένα.



Επισημάνσεις του Καλοκαιριού!
Κατασκηνωτές στις παραλίες. 

Δεν έλειψαν και φέτος τα φαινόμε-
να αυθαίρετης κατασκήνωσης σε 
πολλές παραλίες των Κυθήρων. Από 
αυτοκινούμενα τροχόσπιτα, μέχρι 
σκηνές και αυτοκίνητα που μετατρέ-
πονταν περιστασιακά σε …δωμάτια, οι 
περιπτώσεις δεν ήταν λίγες, ενώ δεν 

μάθαμε για παρέμβαση των αρχών ή 
για ενημέρωσή τους. Βέβαια το δια-
δίκτυο ήταν γεμάτο από ….απόψεις 
(από αυτές άλλο τίποτα) που ξεκι-
νούσαν από την αυστηρή τήρηση της 
απαγόρευσης της κατασκήνωσης στις 
παραλίες, μέχρι την απόλυτη ελευθε-
ρία του να κάνουν ό,τι θέλουν. Η πρώ-

τη άποψη είχε το κύριο αντεπιχείρημα 
ότι δεν υφίσταται οργανωμένο κά-
μπινγκ στο νησί και έτσι οι λάτρεις της 
κατασκήνωσης δεν μπορούν να απο-
λαύουν όσα τους προσφέρει. Από την 
άλλη πλευρά, εκτός βέβαια του ό,τι 
προσκρούει στο Νόμο, που είναι σα-
φής, έχει και το λογικό επιχείρημα ότι 
σε μία κατασκήνωση χωρίς τα στοιχει-
ώδη, αυτό που μένει είναι η συνήθης 
βρωμιά, την οποία αφήνουν μερικοί, 
οι οποίοι δεν σέβονται το χώρο. Είναι 
γνωστό ότι σε καμία σχεδόν παραλία 

δεν υπάρχουν τουαλέτες και οι σχετι-
κές ενέργειες της Εγχωρίου που έχει 
την αρμοδιότητα και προσπάθησε να 
λάβει άδεια κατασκευής τουαλετών 
προσέκρουσαν στις Πολεοδομίες, 
τα Δασαρχεία και άλλες ….ευέλικτες 
κρατικές υπηρεσίες. Όσον αφορά 
το Κάμπιγκ στο Καψάλι, τη θλιβερή 

ιστορία του οποίου είχαμε δημοσι-
εύσει πριν μερικούς μήνες, παρα-
μένει κλειστό, καθώς θεωρούνται οι 
εγκαταστάσεις του αυθαίρετες με τις 
σχετικές διαδικασίες νομιμοποίησης 
τους, που θα επιτρέψουν την επανα-
λειτουργία του, να έχουν μπλέξει σε 
άλλους γραφειοκρατικούς κυκεώνες. 
Τελικά, όσα έχουν τις προϋποθέσεις 
για να είναι νόμιμα έχουν εμπρός 
τους έναν Γολγοθά για να αποκτή-
σουν τις περιπόθητες άδειες, όσα δε 
είναι παράνομα, όπως η ελεύθερη 
κατασκήνωση στις παραλίες, παραμέ-
νουν ανεξέλεγκτα!

Το πρόβλημα στάθμευσης. 
Αυτό το θέμα είναι μόνιμο στις στήλες 
μας κάθε καλοκαίρι. Και φαίνεται ότι 
δεν πρόκειται να μας …εγκαταλείψει 
εύκολα. Κύρια σημεία αιχμής ο Ποτα-
μός, η Χώρα, το Καψάλι, το Λειβάδι, 
αλλά και άλλα χωριά. Στον Ποταμό 
ακόμη να προχωρήσει το πρόβλημα 
της σύνδεσης του χώρου στάθμευ-
σης με παρακαμπτήριο δρόμο. Όμως 
αυτό δεν είναι το μοναδικό πρόβλη-
μα. Η γνωστή «στροφή του διαβόλου» 
στη νότια είσοδο είναι μόνιμα μπλο-
καρισμένη τις Κυριακές από ασυνεί-
δητους οδηγούς που δεν εφαρμό-
ζουν τις πινακίδες και δεν υπάρχει 
κανένας να τους σταματήσει. Ούτε 
φέτος δεν είδαμε την Αστυνομία να 
κόβει καμία κλήση, αλλά αυτό πια δεν 

είναι είδηση. Στο Λειβάδι η κατάστα-
ση ίδια και χειρότερη. Τρείς θέσεις 
στάθμευσης (η μία προσφορά ιδιώτη 
στο κέντρο που επιτρέπει ελεύθερη 
στάθμευση, η δεύτερη, ένας τεράστι-
ος χώρος προσφορά επιχειρηματία 
και η τρίτη λίγα μέτρα πιο κάτω από τη 
στροφή προς Κ. Λειβάδι, προσφορά 
της Εκκλησίας. Και το κέντρο γεμάτο 
αυτοκίνητα, κατά 50% των ιδιοκτητών 
από τα γύρω καταστήματα! Μερικές 
φορές διπλο-τριπλο παρκαρισμένα 
να μην μπορεί να περάσει ούτε μίνι. 
Ούτε συζήτηση για τήρηση πινακί-
δων, με την Αστυνομία να αποφεύγει 
να επεμβαίνει, προφανώς λόγω του 
τουριστικού ρεύματος και να εμφανί-
ζεται τελικά στις 12 Αυγούστου, όταν 
η κατάσταση ήταν ήδη πολύ δύσκολη. 
Αντίθετα στη στροφή στον περιφε-
ρειακό της Χώρας προς Καψάλι, που 
κάθε χρόνο γίνεται χαμός, φέτος εί-
χαμε κάπως καλλίτερη κατάσταση, 
καθώς έπεσαν κάποιες κλήσεις και 
συνέτισαν τους ατίθασους. Το ίδιο και 
στο τμήμα μεταξύ Γυμνασίου-Δημο-

Με το αυτοκινούμενο στο Χαλκό τριήμερες διακοπές χωρίς …κόστος. Χωρίς;

Έχουμε και σημαία να ‘ούμε και τραπεζάκια έξω!

Η γνωστή στροφή προς Κάτω 
Λειβάδι. Έκοψαν τα δέντρα και για 
το λόγο ότι εμπόδιζαν την κίνηση 

στα αυτοκίνητα. Τώρα σταθμεύουν 
όλοι εκεί, σε απόσταση 30μ από το 

χώρο στάθμευσης και κάτω από 
την απαγορευτική πινακίδα, στην 
οποία κανείς δεν δίνει σημασία, 

ούτε εφαρμόζεται καμία διάταξη. 
Λαμπρά

Καλά είναι κάτω από το μοναδικό δέντρο, αλλά οι ….σωματικές μας ανά-
γκες, πού θα καλυφθούν

Πάνω στο κύμα!
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τικού, που έπεφτε πέλεκυς μεν, δεν 
υπήρχε συμμόρφωση δε!

Νερό-σκουπίδια: Με το νερό 
να παραμένει το υπ’ αρ. 1 πρόβλημα 
στις υποδομές φέτος, μέχρι τα μέσα 
Αυγούστου και με τον κόσμο στο …
αδιαχώρητο ο Δήμος κατόρθωσε το 
ακατόρθωτο. Προβλήματα υπήρχαν 
και πολλά. Επισημαίνουμε μερικά, 
σίγουρα είχαμε και άλλα. Κάλαμος, 
Στραπόδι, Σταυρός, Σκληρή (Αλοϊζιά-

νικα, Φριλιγκιάνικα και γύρω οικισμοί) 
αλλά και περιοδικά προβλήματα λόγω 
βλαβών που επισκευάζονταν γρήγο-
ρα. Ο Δήμος με το ηλεκτρονικό σύ-
στημα ελέγχου δεξαμενών, κατάφερε 
να τροφοδοτεί με ενεργοποίηση γε-
ωτρήσεων όσα μέρη βρίσκονταν στο 
όριο (Αγία Πελαγία, Κάλαμος, Καψάλι 
κλπ) αλλά και τα βυτία δεν σταματού-
σαν να τροφοδοτούν τις δεξαμενές. 

Σωστή η τακτική, αλλά απαιτείται μα-
κρόχρονος σχεδιασμός με παράλλη-
λη χρήση γεωτρήσεων-αφαλατώσεων 
(κάτι που έχει δρομολογηθεί όπως 
λένε από το Δήμο) αλλά και συνεπής 
πολιτική εξοικονόμησης νερού, κάτι 
που δεν προχωρά. Είδαμε και φέτος 
να ποτίζουν περιβόλια και ….πεζο-
δρόμια χωρίς συνέπειες. Όσον αφο-
ρά τα σκουπίδια, το νησί παρέμεινε 

σε πολλή καλή κατάσταση και καθα-
ρό, όπως επισημαίνουν επισκέπτες, 
που έχουν περάσει από πολλά νησιά 
και κάνουν τις αναγκαίες συγκρίσεις. 
Βέβαια, τις μέρες των εορτών της Πα-
ναγίας παρατηρήθηκαν αρρυθμίες, 
όμως αυτό δεν είναι πρωτόγνωρο και 
οφείλεται στο ανεπαρκές προσωπικό, 
που δεν επιτρέπει την αποκομιδή στις 
μέρες αργιών.

Πολύ σωστή η τοποθέτηση πινακίδας για την αποτροπή πλαγιοδέτησης 
των σκαφών στο Καψάλι δεδομένου ότι πέρσι είχαμε πολλά παρατρά-

γουδα με το πρόβλημα που δημιουργούσε η πλαγιοδέτηση, που έφθασαν 
μέχρι καυγάδες. Αφού έβαλαν την πινακίδα όμως, δεν την έβαζαν και στα 
αγγλικά; Πολλοί είναι ξένοι και είναι δείγμα σωστής τουριστικής πολιτικής 

να έχουμε δίγλωσσες επιγραφές, τουλάχιστον εκεί που απευθυνόμαστε και 
σε αλλοδαπούς.

Ξενοδοχείο πολλών αστέρων. Από-
λαυση με τον ήχο του κύματος

Ζητούνται για ΜΑ-
ΚΡΟΧΡΟΝΙΑ μίσθω
ση τέσσερα γεωτεμά-
χια επιφάνειας τουλά-
χιστον 12 στρεμμάτων, 
μη δασικά, ή γεωτε-
μάχιο 44 στρεμμάτων 
με δυνατότητα κατά-
τμησης. Τηλέφωνο 
6936232663.
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«Τσιριγώτικο απόσταγμα εμπειριών και 
ομορφιάς»

KYΘΗΡΑ, 1975-2022: ΜΙΑ ΑΠΟΤΙΜΗΣΗ
Σχεδόν μισός αιώνας έχει πε-

ράσει από τότε που ο πατέρας μου, 
Γιώργος Κ. Σαββίδης (1920-2005), 
πρωτοεπισκέφθηκε το νησί που έκτο-
τε έμελλε να γίνει γι’ αυτόν η «Γη της 
Επαγγελίας», μια «Νέα Ιθάκη», η δική 
του «Νέα Ιερουσαλήμ». Αγοράζοντας 
το «χάλασμα» στα Σκουλιάνικα του 
Τσιρίγου, τον ορεινό οικισμό πάνω 
από το Κατούνι στην ευρύτερη πε-
ριοχή του Λειβαδίου, δημιούργησε 
το φιλόξενο σπίτι όπου η οικογένειά 
μας έρχεται, σχεδόν ανελλιπώς, κάθε 
χρόνο από τότε – τα τελευταία μάλι-
στα 17 χρόνια ως προσκύνημα στην 
μνήμη του. Πόσο του στοίχισε που τα 
τελευταία οκτώ χρόνια της ζωής του 
(1997-2005) δεν κατόρθωσε λόγω 
του εγκεφαλικού που είχε υποστεί 
και που δυσκόλευε καταλυτικά τις 
μετακινήσεις του, να έλθει στον αγα-
πημένο του τόπο, τον «Επίγειο Παρά-
δεισό» του …, την «Νέα Ιερουσαλήμ» 
του· είχε σπουδάσει στα μαθητικά του 
χρόνια στο ονομαστό αγγλόφωνο 
Saint George’s School της Ιερουσα-
λήμ, όπου μάλιστα είχε διακριθεί, ως 
τελειόφοιτος το 1937/1938 όχι μόνο 
στα μαθήματά του, αλλά και στο μα-
θητικό πρωτάθλημα στίβου καταλαμ-
βάνοντας την 1η θέση στα 100 μέτρα 
με χρόνο 11’’1 -χρόνο καθόλου ευκα-
ταφρόνητο εκείνα τα χρόνια … Αρκεί 
να πούμε εδώ ότι στο Πανελλήνιο 
Πρωτάθλημα Ανδρών το 1937 και το 
1938 είχαν αντίστοιχα πρωτεύσει στα 
100 μέτρα ο (μετέπειτα πασίγνωστος 
αγωνιστής της Αριστεράς) Γρηγόρης 
Λαμπράκης και ο Αριστείδης Σακελ-
λαρίου, και οι δύο με χρόνο 11΄΄2!

Ανάμεσα στα βιβλία του που είχε 
μεταφέρει στη βιβλιοθήκη του στο 
σπίτι μας, στο νησί, εντόπισα φέτος 
και την αγγλική μετάφραση του «Ηγε-
μόνα» (Il Principe) του Νικολό Μακια-
βέλλι (1469-1527), του ταλαντούχου 
αυτού τέκνου της Αναγεννησιακής 
Ιταλίας με την τόσο γερή κλασσική 
κατάρτιση στην αρχαία ελληνική και 
την ρωμαϊκή ιστορία· το αντίτυπο αυτό 
φέρει την χρονολογία έκδοσης 1938 
και απέναντι από τον εσώτιτλο δια-
βάζουμε: “1941/A.U.B. (=American 
University of Beirut)/George 
Savvides/Senior” – ήταν το αντίτυπο 
που είχε μελετήσει ο ίδιος ως τριτο-
ετής φοιτητής Πολιτικών Επιστημών 
στο Αμερικανικό Πανεπιστήμιο της 
Βηρυτού, στον Λίβανο, στα εικοσιέ-
να του, λίγους μήνες πριν κληθεί, το 
1942, να διακόψει τις σπουδές του και 
να υπηρετήσει στο ελληνικό ναυτικό 
σε υποβρύχιο της εξόριστης τότε Ελ-

ληνικής Κυβέρνησης της Μέσης Ανα-
τολής. ΄Ηταν ένας από τους λίγους 
διασωθέντες, όταν γερμανική τορπίλ-
λη καταβύθισε το υποβρύχιό του … 
αλλιώς δεν θα μπορούσα σήμερα να 
γράφω αυτές τις γραμμές στη μνήμη 
του. Υπηρέτησε στο ελληνικό ναυ-
τικό ως το τέλος του Β΄ Παγκοσμίου 
Πολέμου, οπότε και τελείωσε τις πα-
νεπιστημιακές του σπουδές, προτού 
μεταναστεύσει στην Ελλάδα, το 1953 
και αφού στο μεταξύ είχε γνωρίσει και 
είχε νυμφευθεί την μητέρα μου, Μαί-
ρη Μεϊμαράκη, σπουδάστρια πιάνου 
στο Ωδείο της Ιερουσαλήμ επίσης.

Στα Κύθηρα έγραψε ο πατέρας 
μου αρκετά από τα ποιήματά του της 
τελευταίας του δημιουργικής περιό-
δου (δεκαετίες του ’90 και του 2000, 
ως το 2004), τα οποία μου παρέδωσε, 
μαζί με τα παλαιότερα, την περίοδο 
της βαριάς του νόσησης, πριν «ανα-
χωρήσει». Δεν πρόλαβε, δυστυχώς, 
να τα δει εκτυπωμένα, παρά την προ-
σπάθεια και τον «αγώνα δρόμου» που 
κάναμε με τον φίλο εκδότη Δημήτρη 
Σταμούλη: το βιβλίο κυκλοφόρησε 
τελικά με τίτλο “Collected poems 
(1950-2004)” (Αθήνα, Hêrodotos, 
2006), ένα χρόνο μετά την εκδημία 
του – το εξώφυλλο κοσμεί πίνακας 
με θέμα «αναμαλλιασμένο» δέντρο 
σε άγρια βλάστηση, έργο του μεταλύ-
τερου αδελφού του (και θείου μου), 
Μενέλαου Κ. Σαββίδη (1910-1970), 
προικισμένου ζωγράφου με εκπληκτι-
κό σχέδιο και με σπουδές στη Γαλλία, 
που έφυγε δυστυχώς αρκετά νωρίς. 
Θα είχε ακόμη πολλά να δώσει, ιδίως 
αν είχε την ευκαιρία να επισκεφθεί τα 
Κύθηρα … Θυμάμαι με πόση εκτίμη-
ση αναφερόταν στη ζωγραφική του ο 
αείμνηστος «επίτιμος Τσιριγώτης», ο 
πρόσφατα χαμένος αγαπημένος μας 
Γιώργος Δρίζος (1930-2021), εξαίρε-
τος ζωγράφος ο ίδιος με «πινελιές» 
που τίμησαν ιδιαίτερα το αγαπημένο 
του κυθηραϊκό τοπίο. Η πρόσφατη 
απώλεια του υπέροχου αυτού «Ιππότη 

με την θεϊκή κίτρινη ντε-σε-βώ του», 
είναι «εθνική απώλεια» για τα Κύθη-
ρα (βλ. το κείμενό μου γ’ αυτόν, στα 
«ΚΥΘΗΡΑΪΚΑ» του Σεπτεμβρίου του 
2021/αρ. 371, στην σελ. 6).

Ελπίζουμε στην οικογένειά μας οι 
δύο Γιώργηδες, Σαββίδης και Δρίζος, 
φίλοι στην ζωή και λάτρεις των Κυθή-
ρων, να βλέπουν την πρόοδο του αγα-
πημένου τους νησιού και να χαίρονται 
εκεί που είναι … Εμείς τιμούμε και θα 
τιμούμε τη μνήμη τους.-

Αλέξιος Γ.Κ. Σαββίδης
Καθηγητής Ιστορίας Μεσαιωνικών 

& Βυζαντινών Χρόνων
στο Πανεπιστήμιο Πελοποννήσου 

(Καλαμάτα)

ΑΠΙΣΤΕΥΤΟ! ΠΩΛΕΙΤΑΙ το 
γνωστό καφενείο Ο ΠΟΤΑΜΟΣ 
στην πλατεία του Ποταμού. 
Για κάθε λεπτομέρεια ΑΠΟ-
ΚΛΕΙΣΤΙΚΑ στο Μεσιτικό 
«ΜΑΓΕΙΡΟΣ». Τηλ. 27360 
31064-31825. Κιν. 6944 363732.

Θα καταλήξει ο Δήμος
ένα κτήριο χωρίς προσωπικό;

ΓΡΑΦΟΥΜΕ στο πρωτοσέλιδο άρθρο μας για έναν από τους 
τρόπους που προτείνονται για να έχουμε αξιόλογους υπο-

ψηφίους στις προσεχείς εκλογές, μακάρι όμως αυτό να είναι 
το μοναδικό μας πρόβλημα. Ένας άλλος «εφιάλτης» αναμέ-
νεται να απειλήσει όποιον εκλεγεί Δήμαρχος στις επόμενες 
εκλογές και τον οποίο καλά είναι να γνωρίζουν τόσο οι πο-
λίτες, όσο και οι υποψήφιοι. Ένας Δήμος δεν είναι μόνο οι 
αιρετοί, ούτε τα κτήρια, τα έργα και όλα τα σχετικά. Είναι και 
οι άνθρωποι, που βρίσκονται πίσω από αυτά, το προσωπικό 
του οργανισμού. Εάν ένας μέτριος Δήμαρχος έχει καλό προ-
σωπικό μπορεί να κάνει πολλά. Εάν αυτό είναι ανεπαρκές, η 
αποτυχία είναι σίγουρη όσες ικανότητες και αν διαθέτει. Φυ-
σικά δεν μάς είναι άγνωστη η κατάσταση στις δημόσιες και τις 
δημοτικές υπηρεσίες, όσον αφορά την ποιότητα, αλλά και την 
αριθμητική επάρκεια του προσωπικού που καλείται να διεκ-
περαιώσει τις εργασίες ενός Δήμου. Σε μερικές, μάλιστα, πε-
ριπτώσεις (π.χ. καθαριότητα) ανάμεσα στις γκρίνιες, τις μεμ-
ψιμοιρίες και τα παράπονα βλέπουμε και ένα φιλότιμο, που 
εκπλήσσει θετικά. Ας γυρίσουμε όμως στο πρόβλημα. Πόσους 
υπαλλήλους πρέπει να έχει ο Δήμος Κυθήρων σύμφωνα με 
τον Οργανισμό του; 21 άτομα όλων των ειδικοτήτων. Από αυ-
τές τις θέσεις οι 9 είναι κενές εδώ και χρόνια και οι περισσό-
τερες είναι στις διοικητικές υπηρεσίες και στην εξυπηρέτηση 
των πολιτών, αν λέει κάτι αυτό. Από τους εναπομένοντες 12 
υπαλλήλους βρίσκονται για συνταξιοδότηση 4, μάλιστα, σύμ-
φωνα με πληροφορίες, ανάμεσά τους δε είναι και ο έμπειρος 
Διευθυντής του Δήμου. Απομένουν 8. Αν αληθεύει ότι 2 από 
αυτούς ετοιμάζονται να μεταταγούν σε άλλες υπηρεσίες, μέ-
νουν 6. Και διερωτάται κανείς τι έχει να γίνει σε λίγο καιρό σε 
όλο το φάσμα των υπηρεσιών του Δήμου. Μάλλον το «χάος» 
είναι ήπια έκφραση. Η μόνη υπηρεσία που θα είναι επαρκής 
είναι η τεχνική λόγω των προσλήψεων που έγιναν πρόσφατα. 
Και θα πείτε, ας προσλάβουν και για τις κενές θέσεις. Έλα 
μου που το Υπ. Εσωτερικών κάνει αραιά διαγωνισμούς και με 
τη διαδικασία που ακολουθείται θα χρειαστούν 1-2 χρόνια και 
βάλε ακόμη κι αν ξεκινήσουν άμεσα; Ασφαλώς δεν θα ήταν 
λύση η πρόσληψη εκτάκτων αν και αυτό δεν νομίζουμε να επι-
τρέπεται. Άρα; Το είπαμε και παραπάνω. Είμαστε λίγο πριν το 
χάος; Ίσως πάλι να πάμε στα γνωστά Ελληνικά «μπαλώματα» 
όμως, όσοι δεν λυπόμαστε τους Δημάρχους και ειδικά αυτόν 
που θα εκλεγεί του χρόνου, καλά είναι να λυπόμαστε εαυτούς 
με όσα ακολουθήσουν, όταν πηγαίνουμε στο Δήμο και βρί-
σκουμε σκέτα ντουβάρια με αράχνες, αλλά δεν βρίσκουμε 
ανθρώπους. ( Όσον αφορά τις ενέργειες της νυν δημοτικής 
αρχής, δεν αμφισβητούμε ότι γνωρίζει το θέμα και στέλνει επι-
στολές σε υπουργούς, βουλευτές κλπ. Το θέμα όμως είναι η 
ανταπόκριση. Γιατί καλή και αναγκαία η γκρίνια, όμως η εξυ-
πηρέτηση του πολίτη και η ομαλή λειτουργία του Δήμου και 
των έργων που πρέπει να γίνουν, είναι το κρίσιμο ζητούμενο).

 !  ΜΙΑ ευχάριστη έκπληξη 
μάς επεφύλαξε ο Αύγουστος, μόνο 
που την έκανε …μισή. Το τριήμερο 
24-26 έπεσαν μερικές καλές βρο-
χές στο νησί, όχι βέβαια τόσο καλές 
όσο σε άλλα μέρη, ήταν όμως μία 
καλή αρχή για να μπούμε αισιόδοξα 
στη νέα φθινοπωρινή εποχή. Δυ-
στυχώς οι βροχές ήταν «κατά με-
ριές» με ευνοημένο το βόρειο και 
ανατολικό μέρος του νησιού, ενώ 
ελάχιστα έβρεξε νοτιοδυτικά. Πά-
ντως όπου έπεσε νερό (σε κάποιες 
περιπτώσεις ξεπέρασε και τα 5 εκ) 
ήταν ευλογία για τη φύση και ειδικά 
για τις ελιές που είχαν τόση ανάγκη. 
Να δούμε τώρα τη συνέχεια…..
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ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ  ΧΑΡΟΣ
ΣΥΝΕΡΓΕΙΟ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ

ΚΑΛΑΜΟΣ ΚΥΘΗΡΑ
ΤΗΛ. 27360-38045 ΚΑΙ 6975 790353

Email: eleftherios.charos@gmail.com

ΠΩΛΕΙΤΑΙ στο Δρυμώνα 
νέο αμπέλι στη θέση Κουρή, 
½ στρ., φυτεμένο σε σειρές. 
Τηλ. 27360 31737, 12 - 3 μμ και 
μετά τις 7μμ.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ διαμέρισμα 
45τμ στα Καμίνια (Πειραιά) 
κέντρο, κατασκευής 1974, 
ένα υπνοδωμάτιο, σαλόνι, 
κουζίνα, λουτρό. Τιμή 
€50.000. Τηλ. 6948 072199.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ νεόδμητος τάφος 
στο Κοιμητήριο Φρατσίων.
Πληροφορίες: 6936 787324.



Δύο θέσεις περί διατροφής που, 
συν τω χρόνω, τείνω να διαμορφώσω, σε 
επίπεδο διαπιστώσεων και αρχών. Η μία: 
Συνήθως, αγοράζουμε το λάθος προϊόν, 
σε λάθος τιμή, από λάθος προμηθευτή. 
Και η άλλη (με όρους σχέσης τιμής/ αξί-
ας): Όσο λίγα και να πληρώσουμε για μια 
κακή τροφή, είναι πολλά. Όσο πολλά και 
να πληρώσουμε για μια σωστή τροφή, εί-
ναι λίγα.

Βρίσκω ότι οι παραπάνω θέσεις πε-
ριγράφονται και προβάλλονται με το κα-
λύτερο τρόπο μέσα από το κίνημα “Slow 
Food”, η βασική φιλοσοφία του οποίου 
συνίσταται στη αρχή ότι η τροφή μας πρέ-
πει να είναι ταυτοχρόνως: Good, Clean 
and Fair -Καλή (γευστική), Καθαρή (υγιει-
νή) και Δίκαιη.

Στο σημερινό άρθρο προτίθεμαι 
να αναπτύξω το τρίτο από τα παραπάνω 
στοιχεία της σωστής τροφής: Τη Δίκαιη 
τροφή, η οποία πιστεύω ότι πρέπει να 
ενσωματώνει και να αντανακλά τη ταυ-
τόχρονη και πιστή υπηρέτηση των νόμων 
της φύσης, της οικονομίας, της κοινωνίας 
και της ηθικής.

Αφορμή για το σημερινό και ενδε-
χομένως ένα δεύτερο άρθρο επί του 
θέματος, ήταν η παρουσία μου σε παλαιό-
τερη σχετική εκδήλωση- παρουσίαση του 
εθνοβιολόγου (ξέρατε ότι υπάρχει τέτοια 
επιστημονική ειδικότητα;) Παύλου Γεωρ-
γιάδη, στο πλαίσιο της οποίας δόθηκαν, 
με χαρακτηριστικό δημιουργικό οίστρο 
και τα αποκαλυπτικά στοιχεία, γύρω από 
το επικρατούν γεωδιατροφικό μοντέλο 
του πλανήτη μας, που εμπλουτίζουν το 
κείμενο μου.

Παίρνοντας ως παράδειγμα την τιμή 
της πατάτας και με βαση αυτά που γνω-
ρίζω, τόσο για τον τρόπο παραγωγής της 
αειφόρου- βιώσιμης γεωργίας, όσο και 
για τα παράπλευρα κόστη της επικρα-
τούσας, συμβατικής εντατικής γεωργικής 
εκμετάλλευσης, το ερώτημα νομίζω που 
(ανακεφαλαιωτικά) εγείρεται είναι: Ποιά 
τιμή για ποιά πατάτα;

Εξηγούμαι:
Βρίσκετε την τιμή των 0,50 -0.75ευρώ 

το κιλό της πατάτας δίκαιη;
Υπάρχουν δύο απαντήσεις. Από μια 

για τις δύο μεθόδους καλλιέργειας.
Από το ένα μέρος η, μεγάλης κλί-

μακας, μονοκαλλιέργεια (εκατοντάδες 
στρέμματα εντατικής εκμετάλλευσης 
υψηλών αποδόσεων, σπάταλης άρδευ-
σης, υψηλής χρήσης φυτοφαρμάκων, ερ-
γαστηριακών ανθεκτικών ποικιλιών κλπ). 
Και από το άλλο, η βιολογική μικροκαλλι-
έργια της βιώσιμης γεωργίας.

Αν μιλάμε για την πρώτη κατηγορία, 
ίσως η παραπάνω τιμή να φαίνεται δίκαιη. 
Ιδιαίτερα αν την δει κανείς σε συνδυασμό 
με την τρέχουσα δυσπραγία μεγάλου 
πλήθους συνανθρώπων μας. Πόσο δί-
καιη είναι όμως, αν την δούμε συνυπο-
λογίζοντας τα παράπλευρα κόστη, που 
συνοδεύουν την καλλιέργεια αυτού του 
είδους;

Ως παράπλευρα κόστη εννοώ τα όχι 
και τόσο άυλα κόστη που αναφέρθηκαν 
στην ομιλία του κ Γεωργιαδη όπως: Τα 
σπαταλημένα κυβικά νερού (η αγροτική 
παραγωγή χρησιμοποιεί το 24% των υδά-
τινων πόρων της Ευρώπης, με το ποσοστό 
να φτάνει ως και το 80% στις χώρες του 
νότου- Τουλάχιστον 14 κράτη-μέλη και 
100 εκατομμύρια κάτοικοι της ΕΕ αντιμε-
τωπίζουν σοβαρό πρόβλημα λειψυδρίας), 
η απώλεια της βιοποικιλότητας, (σήμερα, 
το 75% της παγκόσμιας διατροφής βασί-
ζεται σε μόνο 12 φυτικά και 5 ζωικά είδη 
(!) προερχόμενα κυρίως από μεγάλης 
κλίμακας παραγωγή- Μέσα σε περίπου 
έναν αιώνα, το 75% της γενετικής ποικι-
λομορφίας των φυτών έχει χαθεί, ενώ το 
30% των ζωικών ρατσών απειλούνται με 
εξαφάνιση, με 6 ράτσες να χάνονται κάθε 
μήνα), οι εκπομπές αερίων, τα λιπάσματα, 
τα ζιζανιοκτόνα και τα φυτοφάρμακα, το 
ετήσιο συνολικό κόστος της υδάτινης 
απορρύπανσης από τα χημικά κλπ. Όλα 
τα παραπάνω βεβαίως στο πλαίσιο των 
οδηγιών της κοινής αγροτικής πολιτικής 
(ΚΑΠ).

(Στην Ελλάδα οι επιπτώσεις εφαρμο-
γής της ΚΑΠ ήταν εξίσου καταστρεπτικές. 
Μέσα σε τρεις δεκαετίες χάθηκαν οι ντό-
πιες ποικιλίες και σχεδόν εξαφανίστηκε η 
άνυδρη γεωργία μας. Την ίδια περίοδο, 
δημιουργήθηκε μία γενιά αγροτών οι 
οποίοι γαλουχήθηκαν με τις επιδοτήσεις. 

Το αποτέλεσμα; Αντί η ελληνική γεωργία 
να είναι μοντέλο ποιότητας, καινοτομίας, 
ποικιλίας, εποχικότητας, υγιεινής δια-
τροφής, μια μπουτίκ θα λέγαμε, σήμερα 
εισάγουμε το μεγαλύτερο ποσοστό των 
τροφίμων μας και ο μέσος Έλληνας ζει 
κατά 181% πάνω από το όριο της βιωσι-
μότητας.)

(Καταναλώνοντας προϊόντα της πα-
ραπάνω κατηγορίας) δεν μοιάζει σαν 
να δημιουργούμε ένα, άλλου είδους, 
αφανές χρέος, που θα το βρούμε μπρο-
στά μας, μια φούσκα, που θα σκάσει σε 
δέκα-δεκαπέντε χρόνια; Χρέος-φούσκα 
οικολογικό, διατροφικό, κοινωνικό. Η 
αέναη περίπτωση, δηλαδή, τού “φθηνά” 
που το πληρώνουμε στο τέλος όλοι πολύ 
ακριβά.

Αν, τώρα, μιλάμε για την παραγωγή 
στο πλαίσιο της βιώσιμης γεωργίας, της 
φιλικής προς το περιβάλλον παραδοσια-
κής εκμετάλλευσης ελεγχόμενης παρα-
γωγής, τότε η τιμή είναι προφανώς άδικη 
εις βάρος των παραγωγών.

Για όσους έχουν έστω και στοιχειώ-
δη εντύπωση της παραδοσιακής γεωρ-
γικής ενασχόλησης, ή θελήσουν απλώς 
να διατρέξουν νοερά μια καλλιεργητική 
περίοδο ενός προϊόντος βιώσιμης γεωρ-
γίας: προετοιμασία εδάφους, σπόρος, 
σπορά- φύτευση, ποτίσματα, σκαλίσματα, 
βοτανίσματα, φυσικά λιπάσματα, συγκο-
μιδή, είναι βέβαιο ότι τα 0,50 λεπτα δεν 
καλύπτουν το κόστος.

Όσοι, πάλι, δεν μπορούν να ακολου-
θήσουν την παραπάνω συλλογιστική, ας 
συκρίνουν τα 0,50 λεπτά της πατάτας με 
κάποιες άλλες υπηρεσίες ή προϊόντα αντι-
στοίχου κόστους, τα οποία πληρώνουμε 
ευχαρίστως: Ενδεικτικά, το φιλοδώρημά 
μας για το καθάρισμα των τζαμιών του 
αυτοκινήτου μας, στο βενζινάδικο, ή την 
τιμή ενός μισόλιτρου εμφιαλωμένου νε-
ρού. Κάνατε τις συγκρίσεις;

Ακόμα παραπέρα. Αυτοί που θα έβρι-
σκαν, για παράδειγμα, τις πατάτες Πέλ-
λας, βιολογικής καλλιέργειας προς 1,65 
ευρώ το κιλό ακριβές, ας απαντήσουν 
στο παρακάτω ερώτημα: Πώς δέχονται 
και πληρώνουν τα πατατάκια-chips από το 
περίπτερο 1,50-2.00 ευρώ τα 100 γραμ-
μάρια, μια τιμή που αντιστοιχεί σε τιμή της 
πατάτας προς 15.00 ευρώ το κιλό;

Είναι προφανές ότι εδώ υπάρχει, για 
τον μέσο καταναλωτή, ένα έλλειμμα ενη-
μέρωσης, συναίσθησης ή /και έλλειψης 
ενδιαφέροντος.

Τι δείχνουν τα παραπάνω και ιδιαίτε-
ρα το τελευταίο παράδειγμα; Ο κ Γεωργιά-
δης εξηγεί με πάθος, ότι έχουμε γίνει μια 
κοινωνία που επενδύει πάρα πολύ λίγο 
χρόνο σκέψης για το υγιεινό, οικολογικό 
και κοινωνικό αποτύπωμα της διατροφής 
της. Και πως δεν σκεφτόμαστε τι βάζουμε 
στο πιάτο μας, ή το πόσο σοφά ή άσκοπα 
καταναλώνουμε και το πώς ζούμε γενικά.

Ο κ Γεωργιάδης είναι κατηγορηματι-
κός: Η δημιουργία ενός οικο-διατροφικού 
χάρτη είναι επιτακτική ανάγκη, μιας και 
στην Ελλάδα δεν υπάρχουν ακόμη δομη-
μένες πολιτικές που συνδέουν τη βιώσιμη 
παραγωγή και την προστασία της βιοποι-
κιλότητας με την διατροφική υγεία και την 
αποκεντρωμένη ανάπτυξη.

Το πρώτο που απαιτείται; Δράσεις 
που θα φέρνουν τον καταναλωτή σε 
επαφή με ποιοτικά και οικονομικά τοπικά 
προϊόντα. Προϊόντα που στηρίζουν τους 
ντόπιους παραγωγούς, ενισχύουν την 
καινοτομία, διατηρούν, ή και δημιουργούν 
θέσεις εργασίας και προσφέρουν σημα-
ντικές κοινωνικές υπηρεσίες.

Όσο για μας τους καταναλωτές: Συ-
ναισθανόμενος τον μόχθο και τα προβλή-
ματα του αγρότη, βλέποντας και αγγίζο-
ντας τα χέρια που παρήγαγαν την τροφή 
που θα βάλει στο πιάτο του και θα δώσει 
στα παιδιά του, ο Έλληνας καταναλωτής 
πρέπει, εν είδει κινήματος, να αναζητά, 
με κάθε ευκαιρία, αυτούς τους προο-
δευτικούς γεωργούς-παραγωγούς. Που, 
βεβαίως και εκείνοι τον περιμένουν. Να 
τους βρει λοιπόν και να τους ενθαρρύ-
νει, λέγοντας τους πως είναι κοντά τους: 
Ενήμερος, Απαιτητικός και Πρόθυμος να 
αγοράσει τα προϊόντα τους. Θα είναι μια 
ελπιδοφόρα, έως και επαναστατική συνά-
ντηση.

*Τέως γενικός διευθυντής εταιρειών 
του ευρύτερου χρηματοπιστωτικού τομέα 
gcostoulas@gmail.com

( Έχει δημοσιευθεί το Μάιο του 2019 
στην ηλεκτρονική έκδοση της εφημερί-
δας ΚΥΘΗΡΑΪΚΑ)

Για μια τροφή γευστική, 
υγιεινή και δίκαιη

Γράφει ο
Γιώργος Ι. Κωστούλας

Νέος κύκλος κατάρρευσης
του πληθυσμού των Κυθήρων

Απογραφή 2021
Μετά την σημαντική άνοδο του 

μόνιμου πληθυσμού των Κυθήρων 
στην εικοσαετία 1991-2011 κατά 
30,0%, που παρατηρήθηκε για πρώ-
τη φορά μετά από 84 χρόνια συνε-

χούς πτωτικής πορείας, η απογραφή 
του 2021 μας προσγειώνει στην ση-
μερινή πραγματικότητα, σύμφωνα 
με την οποία ο μόνιμος πληθυσμός 
των Κυθήρων μειώθηκε, κατά την 
τελευταία δεκαετία κατά 9,4%, από 

4041 σε 3659 κατοίκους. Το ερώτη-
μα είναι, σε τι οφείλεται η καινούρια 
αυτή μείωση: στην γήρανση, στην 
μετανάστευση ή και στα δύο, και σε 
ποια αναλογία; Για να απαντήσουμε 
σε αυτό το ερώτημα και να μετρή-
σουμε την επί μέρους επίδραση των 
δύο αυτών στοιχείων, χρειάζεται να 
δούμε πως κινήθηκαν τρία μεγέθη 
στην περίοδο αυτή: ο αριθμός των 
γεννήσεων, ο αριθμός των θανάτων 
και οι πληθυσμιακές μετακινήσεις 
προς και από τα Κύθηρα. Τα στοιχεία 
των γεννήσεων και των θανάτων εί-
ναι καταγεγραμμένα, και αριθμούν 
αντίστοιχα, για την περίοδο αναφο-
ράς, 265 και 644 άτομα, ενώ οι μετα-
κινήσεις πληθυσμού είναι άγνωστες 
και μπορεί μόνο να υπολογιστεί το 
καθαρό αριθμητικό αποτέλεσμα των 
εισροών και εκροών με απλή αριθ-
μητική ως εξής: καθαρή μετακίνηση 
= συνολική μείωση πληθυσμού μετα-
ξύ 2011 και 2021-αριθμός γεννήσε-
ων (2011-2020) +αριθμός θανάτων 
(2011-2020). Με τα αριθμητικά δε-
δομένα που έχουμε στην διάθεσή 
μας, η εξίσωση αυτή δίνει καθαρή 
μετακίνηση = 3659-4041-265+644= 
-3 άτομα (εκροή). 

Το αποτέλεσμα αυτό δείχνει ότι 
το ισοζύγιο εισροών - εκροών του 
πληθυσμού είναι πρακτικά μηδενι-
κό. Το γεγονός άλλωστε ότι υπάρ-
χει σύμπτωση(σχεδόν) της μείωσης 
του πληθυσμού(-382) και της μεγά-
λης υπεροχής των θανάτων έναντι 
των γεννήσεων (-379) -σε κάθε 10 

γεννήσεις αντιστοιχούν 24 θάνατοι- 
δείχνει ότι η μείωση του πληθυσμού 
οφείλεται εξ’ ολοκλήρου στην αρ-
νητική φυσική κίνησή του, αφού η 
καθαρή μετακίνηση είναι μηδενική. 
Να σημειώσουμε εδώ, παρενθετικά, 
ότι μηδενικό ισοζύγιο δεν σημαίνει 
την ανυπαρξία μετακινήσεων, αλλά 
δείχνει ότι αυτοί που φεύγουν είναι 
ισάριθμοι με αυτούς που μπαίνουν, 
αλλά μέχρις εκεί. Με τα δεδομένα 
που έχουμε δεν μπορούμε να διακρί-
νουμε ξεχωριστά τα δύο ρεύματα και 
τα χαρακτηριστικά τους, ώστε να δια-
πιστώσουμε τυχόν ποιοτικές επιπτώ-
σεις στην μεταβολή του πληθυσμού.

Για την καλύτερη κατανόηση της 
διαχρονικής δυναμικής των πληθυ-
σμιακών αυξομειώσεων του νησιού, 
των οποίων την πιο πρόσφατη εμπει-
ρία αποτελεί η απογραφή του 2021, 
ειδικότερα για την εξήγηση της δια-
φοροποίησης μεταξύ της ανοδικής 
τάσης της προηγουμένης προ της τε-
λευταίας απογραφής δεκαετίας και 
της καθοδικής τάσης της δεκαετίας 
που μόλις έκλεισε, ας ρίξουμε μια 
ματιά στις δημογραφικές εξελίξεις 
της ανοδικής περιόδου, συζητώντας 
τες σε συνδυασμό με τα τελευταία 
δεδομένα. Στην δεκαετία 2001-2011, 
ο πληθυσμός αυξήθηκε κατά 509 
άτομα ή κατά 14,4%, ενώ η φυσική 
κίνηση (γεννήσεις-θάνατοι, 303-
499= -196), κατέβασε τον πληθυσμό 
της δεκαετίας κατά 196 άτομα ή κατά 
5,5%. Από την άλλη μεριά, η καθαρή 
μετακίνηση = 4041-3532- 303+499 
= 705 δείχνει μια θετική εισροή 705 
ατόμων που είχε αυξήσει τότε τον 
πληθυσμό κατά 19,9 % . Με άλλα 
λόγια, η μεγάλη καθαρή εισροή της 
εποχής αντιστάθμισε την προς τα 
κάτω δημογραφική πίεση, με τελικό 
αποτέλεσμα την αύξηση του πληθυ-
σμού κατά 14,4% (19,9%-5,5%).

Συνοπτικά, οι μετρήσεις των δύο 
περιόδων που παρουσιάζονται στον 
παρακείμενο πίνακα, δείχνουν ότι η 
μείωση του πληθυσμού στην δεκα-
ετία 2011-2021 είναι αποκλειστική 
συνέπεια της έντονης γήρανσης, 
και αποτελεί σημείο καμπής στην 
αύξηση του πληθυσμού της εικο-
σαετίας 1991-2011, η οποία επήλθε 

ως αποκλειστικό αποτέλεσμα της 
έντονης εισροής αλλοδαπών στο 
νησί. Η καμπή αυτή ενδεχομένως 
σηματοδοτεί την απαρχή μιας κίνη-
σης προς τα πίσω, μιας επανόδου 
δηλαδή στην μακροχρόνια πτωτική 
πορεία του πληθυσμού. Μήπως άρα-
γε η περίοδος της ανόδου ήταν μια 
παρένθεση στην διαχρονική δημο-
γραφική συρρίκνωση; 

Συμμετοχή φυσικής κίνησης και 
μετανάστευσης στις μεταβολές του 
πληθυσμού των Κυθήρων

Το γενικό συμπέρασμα που 
προκύπτει από αυτή την ανάλυση 
επιβεβαιώνει τις αρνητικές επιπτώ-
σεις του καταστροφικού δίδυμου 
γεννήσεις-θάνατοι (μειούμενες γεν-
νήσεις, αυξανόμενοι θάνατοι), τόσο 
στην περίπτωση αύξησης όσο και 
στην περίπτωση μείωσης του πλη-
θυσμού, σπρώχνοντάς τον προς τα 
κάτω, μη επιτρέποντας την ανανέω-
σή του. Όπως δείχνει η εμπειρία που 
περιγράψαμε, μόνο η καθαρή εισ-
ροή αύξησε και αναζωογόνησε τον 
πληθυσμό για μια εικοσαετία, όπως 
άλλωστε τούτο προκύπτει και από το 
γεγονός της παρουσίας σχετικά με-
γάλου αριθμού παιδιών αλλοδαπών 
γονέων στο εκπαιδευτικό σύστημα 
του νησιού. Στην δημοτική και μέση 
εκπαίδευση φοιτούν σήμερα συνολι-
κά 130 αλλοδαποί μαθητές και μαθή-
τριες, σε σύγκριση με 236 Έλληνες. 

Αντίθετα, στην εξέλιξη της τελευ-
ταίας δεκαετίας, η έλλειψη καθαρής 
εισροής οδήγησε σε μείωση του πλη-
θυσμού, ενώ η ισχυρή τονωτική ένε-
ση της εικοσαετίας 1991-2011 εξα-
σθένησε με τον χρόνο και δεν ήταν 
ικανή να διατηρήσει το ανεβασμένο 
επίπεδο του πληθυσμού, αφού εν 
τω μεταξύ ανακόπηκε και η εισροή 
νέων ανανεωτικών ενισχύσεων, και, 
επί πλέον, η γηγενής φυσική μείωση 
του πληθυσμού εντατικοποιήθηκε. 
Όπως προκύπτει, η κατά σχεδόν 1/3 
αύξηση του πληθυσμού από το 1991 
μέχρι το 2011, λόγω της υψηλής εισ-
ροής μεταναστών, δεν άλλαξε στη 
συνέχεια τους δείκτες της φυσικής 
κίνησης ώστε να ενισχύσουν δημο-
γραφικά τον πληθυσμό της τελευταί-
ας δεκαετίας (η γεννητικότητα μειώ-
θηκε μεταξύ των δύο δεκαετιών από 
8,58% σε 6,56% και η θνησιμότητα 
αυξήθηκε από 14,13% σε 15,94%). 

Εν κατακλείδι, όπως δείχνουν 
οι υπολογισμοί μας, οι μέχρι τώρα 
μετακινήσεις πληθυσμού παίζουν 
μόνο βραχυχρόνιο ρυθμιστικό 
ρόλο στην διαμόρφωση του τελι-
κού αποτελέσματος -αύξησης ή 
μείωσης –του πληθυσμού και δεν 
επηρεάζουν θετικά την δομή των δη-
μογραφικών συνθηκών.

Νικόλαος Π. Γλυτσός, 
Ph.D (USA)

Ερευνητής Οικονομολόγος

Μεταβολή
πληθυ-
σμού

% επί 
πληθ.

(Γεννήσεις 
-θάνατοι

% επί 
Πληθ

Μετανάστευση
(εισροή-εκροή)

% επί 
Πληθ.

2011-
2021

-382 -9,4 -379 -9,4 -3 0,0

2001-
2011

509 14,4 -196 -5,5 705 19,9

Πληθυσμός: 2001: 3532, 2011: 4041, 2021:3659

Πηγές: Απογραφές πληθυσμού, 2001, 2011, 2021
ΕΛΣΤΑΤ, Φυσική Κίνηση Πληθυσμού (διάφορα τεύχη)

ΠΩΛΕΙΤΑΙ έκταση 5,5 στρ. 
στο Φυρόι (Στραπόδι). Τηλ. 
6944 182601 και 6944 889838.

ΚΤΗΜΑ 12 στρ. συνολικά 
πωλείται σε γραφικό παλιό 
οικισμό. Οικοδομεί σε δύο 
τμήματα, ένα εντός, 400τ.μ. 
και ένα εκτός, 200τ.μ. Όλα τα 
δίκτυα. 1χλμ από το Λειβάδι. 
Τηλ. 6979 911753

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ στο Λειβάδι, 
κέντρο, γραφείο 40τ.μ. στον 
1ο όροφο, κατάλληλο για 
ιατρείο ή άλλη επιχείρηση. 
Τηλ. 6979 911753.

Πωλείται αγροτεμάχιο 21 
στρ στην περιοχή του Κου-
μάρου. Άρτιο και οικοδομή-
σιμο, αμφιθεατρικό, καθαρό 
από το δασαρχείο με ρεύμα 
και νερό δίπλα σε αυτό.
Δεκτές μόνο σοβαρές προτά-
σεις. Τηλ. 6947991947
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Παντού υπάρχουν λύσεις

Ελληνική εφεύρεση προστατεύει 
τα πουλιά από ανεμογεννήτριες!

Μεγάλος θόρυβος γίνεται, 
όχι αδικαιολόγητα ασφαλώς, 
από τους κινδύνους των αποδη-
μητικών και όχι μόνον, που τυ-
χαίνει να βρεθούν στη ζώνη μίας 
ανεμογεννήτριας και να συνθλι-
βούν από τα πτερύγιά της. Το 
πρόβλημα αυτό υφίσταται και 
στις υπεράκτιες, που αποτελούν 
πλέον επιλογές για δημιουργία 
μεγάλων πάρκων, καθώς από εκεί 
περνούν και θαλασσοπούλια. Εδώ 
έρχεται μία Ελληνική εταιρεία, η 
Digisec, η οποία έλαβε και διάκρι-
ση από το ΕΜΠ για μία εφαρμογή 
τεχνητής νοημοσύνης, η οποία 
έχει τη δυνατότητα της ανίχνευ-
σης πτήσης πουλιών με κατεύθυν-
ση την ανεμογεννήτρια. Άμεσα γί-
νεται διαπίστωση αν η κατεύθυνση 
του πτηνού δημιουργεί κινδύνους 
γι’ αυτό και εκπέμπεται ήχος ο 
οποίος απομακρύνει σχεδόν το 
100% των πτηνών. Αν, παρά ταύτα 
η πτήση συνεχίζεται το σύστημα 
διακόπτει άμεσα τη λειτουργία της 

ανεμογεννήτριας μέχρι το πτηνό 
να απομακρυνθεί. Το σύστημα 
αυτό δοκιμάστηκε με επιτυχία και 
αποτελεί πλέον πραγματικότητα 
στο μεγάλο υπεράκτιο πάρκο 10 
ανεμογεννητριών 30 μεγαβάτ, 
που εγκαταστάθηκαν ήδη από την 
εταιρεία Beleolico (Benexia SpA) 
στο Taranto της Ιταλίας. Το πάρκο 
αυτό έχει τη δυνατότητα ηλεκτρο-
δότησης μίας πόλεως 60.000 κα-
τοίκων και λειτουργεί ήδη κανονι-
κά. Μάλιστα, κατά την εφαρμογή 
του συστήματος απεδείχθη ότι οι 
ψευδείς συναγερμοί που διέκο-
πταν τη λειτουργία σε ανεμογεν-
νήτριες πλησίαζαν στο μηδέν 0.

Τώρα η εταιρεία δέχεται 
ανάλογες κρούσεις για τοποθέ-
τηση του συστήματος σε πάρκα 
που ήδη βρίσκονται σε λειτουρ-
γία και αναμένεται να συμβάλλει 
στην προστασία των πουλιών, 
που κινδυνεύουν από αιολικά 
πάρκα.

Π. Καλλίγερος

Το Τριφύλλειο Ίδρυμα τιμά τους ευεργέτες
Σε μία σεμνή τελετή στο Σχολείο 

Φρατσίων, που έγινε στις 13 Αυγού-
στου, το Τριφύλλειο Ίδρυμα τίμησε 
δύο εκπροσώπους της ομογένειας, 
που εκπροσώπησαν την εταιρεία 
κοινωφελούς σκοπού με την επωνυ-
μία «Παναγία Μυρτιδιώτισσα» στο 
Μπρίσμπεην, η οποία έχει προσφέρει 

τα μέγιστα στο Γηροκομείο Κυθή-
ρων. Ο κ. Γιάννης Καλλίνικος από 
τα Φράτσια και ο κ. Αντ. Κονόμος 
από τον Κάλαμο, ήταν οι τιμώμενοι 
στη σεμνή εκδήλωση, η οποία δεν 
έγινε στο Γηροκομείο για λόγους 
εφαρμογής των μέτρων κατά της 
πανδημίας και ήταν μόνο με την πα-
ρουσία των μελών του Δ.Σ. του Τρι-
φυλλείου Ιδρύματος. Υπενθυμίζουμε 
τη μεγάλη δωρεά προ λίγων ετών 
από 200.000 Δολ. Αυστρ. με την 
οποία κατέστη δυνατή η ολοκλήρω-
ση της εξωτερικής θερμομόνωσης 
του κτηρίου που επέφερε μεγάλη 
εξοικονόμηση ενέργειας, αλλά και 
μία νέα δωρεά ανάλογου ποσού, 
η οποία θα χρησιμοποιηθεί για την 

ανακαίνιση των εσωτερικών χώρων 
του Γηροκομείου και συγκεκριμένα 
του μαγειρείου. Το έργο της ανακαί-
νισης όλων των δωματίων είχε προ-
γραμματιστεί να δρομολογηθεί προ 
διετίας, αλλά η πανδημία ανέστειλε 
τα σχέδια. Τώρα, έχει υποβληθεί 
μελέτη, την οποία προσέφερε δω-

ρεάν το Τεχν. Γραφείο του κ. Χαρ. 
Σούγιαννη, η οποία προβλέπει εργα-
σίες περίπου 1 εκ ευρώ και η οποία 
βρίσκεται στην αρμόδια υπηρεσία 
της Αποκεντρωμένης Διοίκησης της 
Περιφέρειας μαζί με πρόταση εκποί-
ησης περιουσιακού στοιχείου για την 
κάλυψη του σχετικού κόστους.

Στην τελετή ανακήρυξης ως 

Μεγάλου Ευεργέτη της Εταιρείας 
Κοινωφελούς σκοπού «Παναγία 
Μυρτιδιώτισσα» παρεδόθησαν ανα-
μνηστικές πλακέτες στους προανα-
φερομένους εκπροσώπους του και 
μίλησε ο πρόεδρος του Τριφυλλείου 
κ. Εμμ. Καλοκαιρινός αναφερθείς 
στα προβλήματα που αντιμετωπίζει 

το Ίδρυμα λόγω της βαριάς φορο-
λόγησής του από το κράτος, της αύ-
ξησης του κόστους λειτουργίας, των 
ελλείψεων προσωπικού και των προ-
βλημάτων από την παλαιότητα των 
ακινήτων του Ιδρύματος. Ακολού-
θως μίλησε και ο Γ.Γ. του Τριφυλλεί-
ου κ. Νικ. Γλυτσός και προσεφέρθη 
δείπνο στο Μυλοπόταμο.

Οι κκ Αντ. Κόνομος (αριστερά) και Γιάννης Καλλίνικος ανάμεσα στους κκ Εμμ. Καλοκαιρινό (δεξιά) και Νικ. Γλυτσό.
Τα παρόντα μέλη του Δ.Σ. του Τριφυλλείου και της Τοπικής Εφορίας μαζί με τους τιμηθέντες.
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ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΑ ΠΑΞΙΜΑΔΙΑ ΚΥΘΗΡΩΝ

ΣΤΟΝ ΠΕΙΡΑΙΑ ΘΑ ΤΑ ΒΡΕΙΤΕ ΣΤΟ ΚΑΤΑΣΤΗΜΑ 
"ΦΙΛΕΥΩ" Μπουμπουλίνας 20, ΤΗΛ.: 210 4177766

l
l
l

Ελευθερία Μπίρπου - DDS, MSc
Ειδική Παιδοδοντίατρος

MSc (Oral Biology),  MSc (Pediatric Dentistry)
Επιστημονική Συνεργάτις Οδοντιατρικής Σχολής Αθηνών

l Γρ. Λαμπράκη 36 - Κηφισιά 145 61
l 210 80 88 667 / 697 67 34 418
l info@juniorsmile.gr     www.juniorsmile.gr
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ΕΣΕΙΣ ΣΤΕΙΛΑΤΕ ΤΗ ΣΥΝ-
ΔΡΟΜΗ ΣΑΣ ΣΤΗΝ ΕΦΗΜΕΡΙ-
ΔΑ; Αυτός είναι ο μόνος τρόπος 
για να συνεχίσει!

ΔΙΚΗΓΟΡΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ
ΔΗΜ. ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΥ ΚΑΙ ΣΥΝΕΡΓΑΤΩΝ

ΤΗΛ. 210-4127646



ΠΩΛΕΙΤΑΙ η επιχείρηση 
εστιατορίου "ΚΑΛΕΡΗΣ" στην 
Αγία Πελαγία. 
Τηλ. 6972 715886 

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο γωνιακό 
460τ.μ. στη θέση Αδάμες Ν. 
Κηφισιάς. Τηλ. 210 9599568 
και 6940 669295

Αλήθεια τι κάνουμε με τις Πολεοδομίες;
ΜΠΟΡΕΙ να φαίνεται νέο, αλλά 

το ερώτημα έρχεται χρονικά κατ’ ευ-
θείαν από την ίδρυση του Ελληνικού 
Κράτους. Δύσκολα υπάρχουν Έλλη-
νες ή έχοντες σπίτι ή ακίνητη περιου-
σία στην Ελλάδα που να μην έχουν 
ακούσει ή να έχουν ζήσει για Πολε-
οδομίες που παίρνουν πρωτάθλημα 
στη βραδυπορία, στη συναλλαγή ή 
στη διάβρωση. Και το Ελληνικό κρά-
τος κάνει πως θέλει να θεραπεύσει 
το πρόβλημα, το οποίο ουσιαστικά 
το ίδιο δημιούργησε και εκτρέφει. 
Σε κάποιες περιόδους αναλαμπής 
δοκίμασε να βγάλει σαφείς νόμους, 
να κάνει κανονικούς ελέγχους, να 
φτιάξει μηχανισμούς που να δίνουν 
γρήγορα λύσεις για να μην ταλαιπω-
ρείται και να πληρώνει ο πολίτης. Δεν 
είναι μυστικό ότι το κράτος απέτυχε 
παταγωδώς και σε αυτόν τον τομέα 
και σε όλα όσα δοκίμασε. Μάλλον 
είναι στο DNA του Έλληνα να γκρι-
νιάζει για όλα και να τα αποδέχεται 
κάνοντας απλά έναν αφορισμό ότι 
για όλα «φταίνε οι άλλοι». Κι αυτοί οι 
«άλλοι» πρέπει να ισούνται σε αριθ-
μό με τον Ελληνικό πληθυσμό. Έτσι, 
ένα πρωί της περασμένης άνοιξης, 
το κράτος βρήκε τη λύση! Χαράς ευ-
αγγέλια, διαφήμιση στα ΜΜΕ, νέος 
νόμος για τις Πολεοδομίες. Ρηξικέ-
λευθος! Γιατί στην ουσία τις κατάργη-
σε! Όχι με ένα νόμο και ένα άρθρο, 
όπως τα μνημόνια, αλλά με ένα νόμο 
με πολλά άρθρα. Και τη δουλειά που 
έκαναν την ανέθεσε στους μηχανι-
κούς, που πλέον θα είναι υπεύθυνοι 
για τις άδειες και το κράτος απλά 
θα τους ελέγχει. Κι εδώ έρχεται το 
άλλο ανέκδοτο με τον …Τοτό. Γιατί; 
Γιατί, όσοι είναι σωστοί (έχει και τέ-
τοια «είδη» η χώρα) δεν χρειάζονται 

έλεγχο. Και όσοι δεν είναι, πάλι δεν 
χρειάζονται, αφού το κράτος σπα-
νίως έως ποτέ τον έκανε! Άρα; Θα 
πνίξουμε τη γραφειοκρατία; Μακάρι. 
Εν τω μεταξύ ίσως γεννηθεί νέα γε-
νιά αυθαιρέτων, αφού οι έλεγχοι θα 
είναι πιο σπάνιοι. Δηλαδή με άλλα λό-
για. Το κράτος, για να καταπολεμήσει 
τη γραφειοκρατία και τη διαφθορά 
στις Πολεοδομίες τις καταργεί και 
για να ξεπεράσει τη δική του αδυνα-

μία να κάνει ελέγχους τους βάζει στο 
…ράφι. Λέτε να επιτύχει το σατανικό 
κρατικό σχέδιο; Θα δείξει. Σε λίγο 
καιρό θα ξέρουμε. Κι αν φυτρώσουν 
…ουρανοξύστες στις αυλές σας μην 
τρέχετε στο ΣΤΕ (ποτέ δεν έριξαν 
κανέναν, οπότε….) Δεν σας άρεσε 
η γραφειοκρατία και η διαφθορά; 
Καλά να πάθετε. Μια χαρά ήταν. Τι 
καταλάβετε τώρα που δεν θα έχετε 
λόγο γκρίνιας; Ή όχι;

Γαλάτης Ιωάννης   | Ποταμός, Κύθηρα  
Τηλ: +30 6972 170 172    | ioannisfirrogis@gmail.com

Στην Ποτοποιία Κυθήρων Φυρρογή,Στην Ποτοποιία Κυθήρων Φυρρογή,   
παρασκευάζουμε την Φατουράδα αδιαλείπτως από το 2008,παρασκευάζουμε την Φατουράδα αδιαλείπτως από το 2008,

βασιζόμενοι στην συνταγή της προ-γιαγιάς μας Ελισάβετ, καιβασιζόμενοι στην συνταγή της προ-γιαγιάς μας Ελισάβετ, και
με σύμμαχο την σύγχρονη επιστήμη και τεχνογνωσία.με σύμμαχο την σύγχρονη επιστήμη και τεχνογνωσία.

  

Με κάθε συμμόρφωση στην απαιτούμενη νομοθεσία, σαςΜε κάθε συμμόρφωση στην απαιτούμενη νομοθεσία, σας
προσφέρουμε ένα ελαφρύ, γλυκόπιοτο ηδύποτο, για ναπροσφέρουμε ένα ελαφρύ, γλυκόπιοτο ηδύποτο, για να

απολαύσετε σε κάθε περίσταση & εποχή του χρόνου.απολαύσετε σε κάθε περίσταση & εποχή του χρόνου.
  

Επισκεφθείτε το πρατήριο μας στον Ποταμό, το υποκατάστημάΕπισκεφθείτε το πρατήριο μας στον Ποταμό, το υποκατάστημά
μας στην Χώρα ή κάντε τηλεφωνική παραγγελία για άμεσημας στην Χώρα ή κάντε τηλεφωνική παραγγελία για άμεση

παράδοση στον χώρο σας.παράδοση στον χώρο σας.

ΦΑΤΟΥΡΑΔΑΦΑΤΟΥΡΑΔΑ
όπως πρέπει!όπως πρέπει!
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THEODOROS & HELEN CHLAMBEAS
Proprietors

Agia Pelagia 80200
Kythera GREECE

tel: +30 27360 33926-7, fax: 27360 34242

e-mail: info@pelagia-aphrodite.com, website:www.pelagia-aphrodite.com

ΚΑΙ ΒΥΤΙΟ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ 
ΛΥΜΑΤΩΝ



ΣΥΖΗΤΗΣΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΠΛΑΣΗ ΠΟΤΑΜΟΥ
Εντυπωσιακή ήταν η συμμε-

τοχή (άνω των 100 ατόμων) στην 
εκδήλωση που οργάνωσε ο Πολι-
τιστικός Σύλλογος Ποταμού στις 
21.7.2022 (20:00, Πολιτιστικό Κέ-
ντρο Ποταμού) με θέμα την προ-
τεινομένη ανάπλαση του κέντρου 
του Ποταμού. 

Η συζητηση , που άνοιξε με 
σύντομη εισήγηση της Προέδρου 
του συλλόγου Ελένης Σουρή, πε-
ριστράφηκε γύρω από την μελέτη 
που χρηματοδότησε το Δίκτυο 
Νήσων, αλλά εκτάθηκε στα γενικό-
τερα θέματα και προβλήματα του 
οικισμού και ακούστηκαν πολλές 
προτάσεις για την ανάπτυξη του 

Στην εκδήλωση παρέστησαν ο 
Αντιδήμαρχος έργων Χαράλαμπος 
Σούγιαννης (που έκανε και σύντο-
μο άνοιγμα στη συζήτηση) , ο Αντι-
δήμαρχος Παναγιώτης Ζαντιωτης, 
τα μέλη του Δημοτικού Συμβουλί-
ου Νίκος Μαγουλάς, Μανος Τρι-
φύλλης και Κωστας Καψάλης, ο 
πρόεδρος του Τοπικού Συμβουλί-
ου Γιαννης Χλαμπέας, τα μέλη του 
συμβουλίου Θανάσης Ζαντιώτης 
και Μαρίνα Τριφύλλη 

Αναλυτική εισήγηση και προ-
τάσεις σε σχέση με την ανάπλαση 
έκανε ο αρχιτέκτονας Ανδρέας 
Μαριάτος, ενώ παρεμβάσεις έκα-
ναν επίσης οι μηχανικοί Δροσιά 
Μόλλα και Νίκος Μαγουλάς

Έγιναν συνολικά πάνω από 20 

παρεμβάσεις και προτάσεις 
Συνοπτικά
Η οργάνωση συζήτησης για το 

μέλλον του Ποταμού θεωρήθηκε 
από όλους εξαιρετικά θετικό γεγο-
νός μια που έδωσε την ευκαιρία να 
συζητηθούν και τα μείζονα προβλή-
ματα αλλά και ιδέες για την ανάπτυξη 
του ευρύτερου οικισμού 

Κοινή ήταν η θέση των κατοίκων 
που περενέβησαν οτι είναι κρίσιμο 
να διατηρηθεί ο χαρακτήρας του 
Ποταμού σαν κέντρο πολυσχιδούς 
δραστηριότητας, ειδικά εμπορικής / 
επιχειρηματικής , πολιτιστικής, αθλη-
τικής και πολιτικής, αλλά και να ανα-
δειχτούν τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά 
του σαν τόπου επίσκεψης / τουρι-
σμού. Η οποιαδήποτε ανάπλαση 
πρέπει να σέβεται, να ενσωματώνει 
και ενισχύει αυτά τα χαρακτηριστικά

Σε σχέση με το παραπάνω, έγινε 
ιδιαίτερη συζήτηση πάνω στην προ-
τεινομένη διεύρυνση της πλατείας 
και των πεζοδρομίων με στένεμα το 
κεντρικού δρόμου. Υπήρξαν προτά-
σεις που υποστηρίζουν την αρχή της 
ιδέας (και για λόγους διευκόλυνσης 
κυκλοφορίας των πεζών και ασφά-
λειας) αλλά επισημάνθηκε η ανάγκη 
ύπαρξης δυνατότητας σε περιορι-
σμένες θέσεις , στάσης οχημάτων 
ώστε να διευκολύνεται η πρόσβαση 
σε καταστήματα. Κοινή ήταν η συμ-
φωνία για απαγόρευση στάθμευσης, 
και την περιστασιακή διακοπή της 
κυκλοφορίας κάποιων ημερών ( Πχ 
Κυριακή πρωί ΄& Παρασκευή βράδυ) 
υπό την προϋπόθεση λύσης του προ-
βλήματος της πρόσβασης στο Παρ-
κινγκ και διαμόρφωσης επιπλέον 
χώρων στάθμευσης. Τέλος υπήρξε 
έντονος προβληματισμός για την εν-
δεχόμενη μετακίνηση μνημείων

Έντονη ήταν η συζήτηση επίσης 
για τα γενικότερα θέματα ανάπτυξης 
του Ποταμού και έγιναν προτάσεις. 
Συνοπτικά

Η ανάγκη διαμόρφωσης ορίων 
οικισμού (με διευρυμένα όρια που 
αντικατοπτρίζουν την πραγματικότη-
τα δηλ. από Νεκροταφείο μέχρι Τρι-
φυλλιάνικα και από Θέατρο μέχρι το 
κατάστημα Φυρρογή)

4.2 Η ανάγκη διαμόρφωσης πο-
λεοδομικού σχεδίου και κανόνων 
δόμησης

4.3 Η ανάγκη ολο-
κλήρωσης των έργων 
υποδομής που χρονί-
ζουν με σημαντικότε-
ρα την αποχέτευση, 
το γήπεδο, το παλιό 
Αγγλικό «Αστικό» το 
θέατρο, την υπογει-
οποίηση δικτύων και 
την αξιοποίηση υπαρ-
χόντων «Δημόσιων» 
ακινήτων (πχ. Παλιό 
Νοσοκομείο)

4.4 Στη βάση των 
παραπάνω οι κάτοικοι επισήμαναν 
την ανάγκη η μελέτη ανάπλασης του 
κέντρου να ακολουθηθεί από γενικό-
τερο στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης 
για τον οικισμό (Master Plan) που θα 
πρέπει να μπει στον προϋπολογισμό 
του Δήμου και να προχωρήσει 

Τέλος κοινή ήταν η θέση ότι η 
υπάρχουσα μελέτη ανάπλασης πρέ-
πει να επικαιροποιηθεί στη βάση και 
των σχολίων που ακούστηκαν

Κλείνοντας ο Αντιδήμαρχος κ. 
Σούγιαννης, εκδηλώνοντας την ικα-
νοποίηση για το γεγονός της συζή-
τησης καθαυτής δεσμεύτηκε για την 
βελτίωση της μελέτης (καθώς και το 
σχετικού σχεδίου Βιώσιμης Αστικής 
Κινητικότητας – ΣΒΑΚ) στις επόμε-
νες φάσεις. 

Αναφέρθηκε και ότι ο Δήμος ήδη 
δρα σε μια σειρά κρίσιμα ζητήματα 
όπως την εξασφάλιση εναλλακτικής 
πρόσβασης στο Παρκινγκ από τον 
Περιφερειακό δρόμο, προσπάθεια 
εξεύρεσής πρόσθετου Παρκινγκ, 
επικείμενη διαμόρφωση ορίων οικι-
σμού και πολεοδομικού σχεδίου (στα 
πλαίσια των νέων Τοπικών Πολεο-
δομικών Σχέδιων) , στην επικείμενη 
έναρξη ανάπλασης του Αστικού και 
την μελέτη για το γήπεδο.

Κοινή ήταν η βούληση να συνεχι-
στούν τέτοιου είδους ανοιχτές συζη-
τήσεις και ο σύλλογος μας δεσμεύε-
ται να επανέλθει και να συνεχίσει 

Για τον Πολιτιστικό Σύλλογο Πο-
ταμού 

Ελενη Σουρή
Προέδρος 

Τι μυρίστηκαν;
ΜΟΛΙΣ μύρισαν εκλογές θυ-

μήθηκαν μερικοί τέως και νυν 
και τα Κύθηρα. Άλλοι οργάνωσαν 
ημερίδες, άλλοι έκαναν ερωτήσεις 
στη Βουλή, άλλοι μαζεύτηκαν εδώ 
σαν τα σαλιγκάρια, που παραδό-
ξως, βγήκαν με τους καύσωνες, 
ενώ δεν έλειψαν και τα πολιτικά 
σούργελα που φωτογραφήθηκαν 
ως οιονεί μοντελάκια μήπως και 
τα θυμηθεί ξανά κανένας ψηφο-
φόρος. Τι μου θύμισαν; Θα το πω 
με μία μαντινάδα, που μου θύμισε 
ο φίλος μου ο Κούβος.

Εκεί αρχές δεκαετίας του 
1960 ήρθαν στο νησί 2-3 Αυ-
στραλέζες, μπουκιά και συχώ-
ριο, συγγενείς του αείμνηστου 
θυμόσοφου Καλαμίτη ψαρά του 
Σπύρου του Μπουκή. Αυτός συ-
νήθιζε να κάνει μεγάλο γλέντι του 
Αγίου Σπυρίδωνος κάθε χρόνο, 
ήταν όμως αρκετά μεγάλος και 
δεν πολυπήγαιναν οι νεολαίοι της 
εποχής, στους οποίους ανήκε και 
ο Κούβος. Όμως εκείνη τη χρονιά 
πήγαν όλοι. Συνωστισμός νεολαί-
ων. Ο λόγος; Οι ωραίες Αυστρα-
λέζες. Μόλις είδε αυτή τη συρροή 
…μνηστήρων ο εορτάζων τούς κέ-
ρασε φιλόξενα όλα τα καλά, τους 
πότισε κρασί και μόλις άρχισε ο 
χορός σκάρωσε μία μαντινάδα και 
την τραγούδησε:

Εσείς δεν ήρθατε παδά για 
τη δική μου σκόλη.

Μ@@νί εμυριστήκατε κι 
εμαζευτήκατ’ όλοι!

Ακριβώς το ίδιο με τους υπο-
ψήφιους τώρα. Μόνο που αντί το 
μ…. ….μυρίστηκαν κάλπη. Σοφοί 
οι παλαιοί, που προτιμούσαν το 
πρώτο!

Άλλο Εφορία
και άλλο Ευφορία…..

Οι λέξεις του τίτλου είναι 
ομόηχες έχουν όμως μεγάλη δι-
αφορά εννοιολογική. Την πρώτη 
την ξέρετε όλοι από την καλή, 
τη δεύτερη μόνον όσοι ξέρουν 
καλά Ελληνικά. Αν την διαβάσε-
τε Euphoria δεν θα βρείτε άκρη, 
αλλά τέλος οι εισαγωγές και μπαί-
νω στο θέμα άμεσα. Ήταν ένας 
γνωστός και από τους πλέον επι-
τυχημένους παράγοντες του νη-
σιού, τον οποίο πάλευαν πολλοί 
να τον βάλουν υποψήφιο Δήμαρ-
χο, αλλά αυτός ήταν βράχος, για-
τί ήξερε καλά τα …παλούκια που 
τον περίμεναν και, ακόμη καλλί-
τερα, πόσοι από αυτούς που του 
έλεγαν πόσο καλός είναι θα πή-
γαιναν με τους άλλους πριν αλέ-

κτωρ φωνήσαι…. Λοιπόν, ο φίλος 
ανακάλυψε ένα κέντρο έξω από 
τη Σπάρτη που έχει στον τίτλο την 
αγγλόφωνη εκδοχή της Ευφορίας 
και το επισκέπτεται τουλάχιστον 
άπαξ του έτους για 4-5 μέρες για 
να απολαύσουν όλα όσα προσφέ-
ρει, από SPA, γιόγκα, πολυτελές 
περιβάλλον, μέσα στο πράσινο και 
την απόλυτη ησυχία. Εκεί να δεις 
μασάζ (θεραπευτικό, μην πάει αλ-
λού το μυαλό σας), εκεί ευγένεια 
και χλίδα, εκεί γκουρμεδιές και 
άλλα πολλά μόνο για την ανώτατη 
ελίτ, αφού κάθε μέρα κοστίζει το 
ευτελές ποσό των €500 περίπου. 
Φαίνεται όμως ότι το κέντρο το 
επέλεξε ο επώνυμος Κυθήριος 
φίλος για κάτι ακόμη, ίσως δε μό-
νον γι’ αυτό. Δεν επιτρέπεται να 
μιλάς στο κινητό! Μόνο μηνύματα 
και με περιορισμούς. Τι κερδίζει; 
Τα πάντα! Κυρίως για πέντε μέ-
ρες ησυχάζει από έναν (μόνο;) 
ενοχλητικό, που τον παίρνει συ-
χνά τηλέφωνο κι ακούει όσα δεν 
φαντάζεται ανθρώπινος νους. Και 
μην νομίσετε ότι το κάνει να ξεφύ-
γει από τη …γυναίκα του. Μαζί την 
παίρνει. Γιατί κι αυτή για να γλυτώ-
σει πάει εκεί. Ποίος είναι; Βάλτε 
το να δουλέψει, από την πρώτη 
πληροφορία που έδωσα. Άντε, να 
δώσω ακόμη μία. Πηγαίνει συχνά 
στα πάτρια εδάφη, αλλά είναι και 
πολίτης του κόσμου! Αν διερωτά-
σθε ποίοι τον παίρνουν τηλέφωνο 
εκεί, εγώ δεν είμαι ανάμεσα σε 
αυτούς. Ούτε τον κατηγορώ για-
τί δεν έβαλε για Δήμαρχος. Γιατί 
τότε θα καθόταν μόνιμα στην Ευ-
φορία του Μυστρά, που δεν έχει 
τηλέφωνα…….. W.

Ψάξτε, ψάξτε, 
θα τον βρείτε…..

ΠΟΛΎΠΕΙΡΟΣ τέως παρά-
γων του νησιού που (θέλει να) κι-
νεί ακόμη τα νήματα της τοπικής 
πολιτικής, συναντήθηκε τυχαία 
στον Ποταμό λίγο πριν της Πανα-
γίας με γνωστό Κυθήριο από την 
Αθήνα με τον οποίο τους συνδέει 
βαθύτατη αντιπάθεια στον νυν Δή-
μαρχο για διαφορετικούς λόγους 
έκαστον. Μετά τα καλωσορίσμα-
τα ρωτά τον πρώτο ο δεύτερος 
αν βρήκαν κανέναν κατάλληλο 
για αντιχάρχαλο, όπως αποκα-
λούν τώρα τον υποψήφιο, που 
θα αναλάβει να σηκώσει το …
σταυρό του μαρτυρίου να κάνει 
προεκλογική εκστρατεία με τον 
πολύπειρο Λιώτη. Ο άλλος, πολύ-
πειρος και αυτός στο τοπικό εκλο-
γικό μαγειρείο έχοντας θητεύσει 
επιτυχώς σε δύο τουλάχιστον το-
πικούς συνδυασμούς, απάντησε 
άμεσα και μάλλον ειλικρινά, ότι 
δεν σταμάτησαν να ψάχνουν και, 
πού θα πάει, κάποια στιγμή θα 
βρουν τον κατάλληλο. Ακριβώς 
τι εννοούσε αγνοώ, αλλά ακούω 
ότι μία ομάδα εξίσου πεισμόνων 
αντιχάρχαλων εκ του νοτίου το-
μέα, έχει ήδη εντοπίσει κατάλλη-
λο πρόσωπο, θήλεος γένους και 
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μάλιστα από αυτά που δεν έχουν 
αντιπάθειες λόγω υπερέκθεσης 
στην τοπική σκηνή. Αν οι δύο κινή-
σεις έχουν επαφή μεταξύ τους το 
αγνοώ. Περισσότερα δεν γράφω 
επί του παρόντος πλην, για να μην 
γκρινιάζετε, θα δώσω ένα στίγμα 
του παράγοντος, που δρα ως …
Διόσκουρος μαζί με έτερον, που 
λόγω θέσεως κινείται στο παρα-
σκήνιο. Ο πρώτος είναι σαφώς 
δεξιόστροφος, αν και η δουλειά 
του είναι να φτιάχνει, τόσο δεξιές, 
όσο και αριστερές ….στροφές. 
Οι αριστεροί πάντως ούτε να τον 
μυρίσουν δεν θέλουν. Πολλά σας 
είπα, δεν νομίζετε;

M.+E.

Σκιάζαρα και κανονάκια……
ΔΕΝ ξέρω πόσοι θυμάστε, 

όταν, λίγα χρόνια πριν, ο καλός 
μου συντρίβολος Δρυμωνιάτης, 
αγανακτισμένος με τους ….κο-
ράκους που του χαλούσαν τα 
πεπόνια, πήρε τη διμούτσουνη κι 
άρχισε τα σμπάρα, πλην όμως εις 

μάτην, δεδομένου ότι οι κοράκοι 
είναι από τα ευφυέστερα όντα 
στον πλανήτη μετά από ελόγου 
μας. Και εκείνη τη χρονέα δεν 
έφαε πεπόνι. Τότε, ένα άλλο πει-
ραχτήρι τού εκ των ευκλεών Αν-
δρονίκων γένους, του πρότεινε 
να αγοράσει ένα ειδικό κανονάκι 
να κάνει κρότο κάθε 5 λεπτά να 

ξιπώνται οι κοράκοι. Και ο μεν 
Δρυμωνιάτης τότε δεν το αγό-
ρασε, όμως φέτος το θυμήθηκε 
ένας χωριανός από το απέναντι 
χωρίο και το εγκατέστησε στη 
μπαμπακία του, καθώς και αυτός 
υπέφερε από κοράκους, λαγούς, 
αρουραίους και άλλα παρόμοια. 
Η αλήθεια είναι ότι δεν γνωρίζω 
πόσα από δαύτα εξίπασε, εκεί-
νο που ξέρω είναι ότι σήκωσε 
θύελλα διαμαρτυριών από τους 
περιοίκους που δεν τους άφη-
ναν οι …κανονιές να κοιμηθούν 
σε όλα τα Πιτσινιάνικα. Απτόητος 
εκείνος συνέχισε το βιολί του 
μέχρι που κάποιοι κατάλαβαν 
τι γινόταν και περιέργως πως οι 
κανονιές σταμάτησαν και οι κο-
ράκοι βρήκαν την ησυχία τους. 
Όμως, ο δικός μου συντρίβολος, 
είχε το ίδιο πρόβλημα στη δική 
του μπαμπακία και σκέφτηκε να 
επανέλθει στις παραδοσιακές 
μεθόδους. Έφτιαξε ένα σκιάζα-
ρο, το κάρφωσε καταμεσίς της 

μπαμπακίας και το εφοδίασε με 
τα καλά ρούχα που θα έδιωχναν 
όλα τα κακά που του έτρωγαν τα 
πεπόνια. Έβαλε και δύο χάντρες 
που γυαλίζανε, ένα κασκόλ πα-
λιό που το φύσα ο αέρας και μία 
κόκκινη γραβάτα κατάλοιπο του 
ενδόξου πολιτικού παρελθόντος, 
με την ελπίδα να διώξουν όλα 
τούτα το κακό. Μάλιστα πήρε και 
ένα καλό φακό από το Λειβάδι, 
έβαλε ένα μηχανισμό να ανάβει 
κάθε 2-3 λεπτά και είπε ότι ξώ-
φλησε. Αλλά, αμεδά!! Ξιπώνται 
τα ζουλάπια πλέα; Πάλι τρώγα-
νε τα πεπόνια του, ενώ τον είδε 
ένας χωριανός και τον ρώτησε 
αν είναι κι αυτός τσιγμένος από 
λέλα, σαν κάτι άλλοι… Όταν τον 
ρώτησε γιατί, του είπε ο άλλος 
ότι τον βλέπει μεσάνυχτα με ένα 
φακό να κόβει καρπουζοπέπονα 
και είπε ότι θα του έστριψε. Έβλε-
πε το φως και το σκιάζαρο και τα 

πέρασε για το φίλο μου. Αφού 
τον καθησύχασε ο δικός μου ότι 
δεν ελέλεψε (ακόμα…) απλά του 
είπε ότι όλες οι μέθοδοί του απε-
δείχθησαν ατελέσφορες και είναι 
απελπισμένος…. (Να του βρω 
εγώ λύση; Να οργανώνει κάθε 
βράδυ εκεί δίπλα μία παρουσία-
ση βιβλίου με ειδικούς ομιλητές. 
Ξέρει καλά ελόγου του ποίες 
πόρτες να χτυπήσει. Να γίνουν οι 
λαγοί, λαγοί κι οι αρουραίοι κα-
πνός. Να σωθούνε κι οι ντομάτες 
και να γίνουν τέλεια πυρομαχικά 
για καμπόσους ομιλητές….)
Υ.Γ. Όταν έγραφε στις υπέροχες 
«κουριόζικες» για το «Σκιάζαρο 
που έβηχε» ουδέποτε φανταζό-

ταν ότι θα την πατούσαν οι γειτό-
νοι από τις δικές του νοβιτές…

W.

Φλύακες 
Μ’ αυτά που ακούμε τώρα 

προεκλογικά, που πάνε να μας 
κάνουν να ξεχάσουμε τι έχουμε 
περάσει γενικά και με όσα προοι-
ωνίζονται εδώ ειδικά, αλλά και με 
αυτά που μας σερβίρουν διάφο-
ροι δήθεν ειδικοί στη θεολογία, 
που ενίοτε γίνεται …παγκαρολα-
τρεία, θυμηθήκαμε από έναν πο-
λύπειρο δημοσιογράφο τη ρήση 
του Αμερικανού θεολόγου Ρ. Νί-
μπουρ. Σας την μεταφέρω: «Θεέ 
μου, χάρισέ μου την ηρεμία για 
να δεχθώ τα πράγματα που δεν 
μπορώ ν’ αλλάξω, το κουράγιο 
για ν’ αλλάξω τα πράγματα που 
μπορώ και τη σοφία για να μπο-
ρώ να διακρίνω τη διαφορά». 
Ακριβώς έτσι!
ΑΣΦΑΛΩΣ και δεν είναι εύκο-
λο να υπάρχει «Αστυνομία» για 
την κακή χρήση της Ελληνικής 
γλώσσας, από μερικούς που κα-
ταστρέφουν με τον τρόπο χρήσης 
της τον Ελληνικό Πολιτισμό, όμως 
κάτι θα έπρεπε να γίνει με όσους 
διαθέτουν ΜΜΕ και καταστρέ-
φουν συστηματικά και από άγνοια 
τη γλώσσα μας. Πρόσφατα τοπικά 
αλιεύματα. «Στον Χ άνηκε το…..», 
ή τα τραγικότερα και σε τίτλους: 
Ο αρχηγός της Μείζον μειοψη-
φίας…. Ή ο επικεφαλή από την 
Ελάσσον…..» ΕΛΕΟΣ. 

W.

Και άλλοι για το θρόνο;
ΔΕΝ ΕΙΝΑΙ μόνο όσοι ψά-

χνουν υποψήφιο αντίπαλο, είναι 
κι ο νυν που σε χρόνο ντε τε έχει 
μάθει τα τεκτενόμενα κι αρχίζει 
τα τηλέφωνα δεξιά κι αριστερά 
να μάθει περί των πιθανών αντι-
πάλων του, τους περισσότερους 

εκ των οποίων δεν γνωρίζει καν, 
ενώ μερικοί εξ αυτών ούτε που 
έχουν σκεφθεί οι άνθρωποι να 
μπλέξουν με τα κυθηραϊκά κοινά. 
Υπάρχουν όμως και 2-3 παράγο-
ντες με ενδιαφέρον βιογραφικό, 

γνωστοί σε όλους, που λαμβά-
νουν σήματα να βάλουν υποψη-
φιότητα και ενός-δύο ακούγεται, 
ότι τους τρώει ο ….πωπός τους 
λιγάκι. Τον πρώτο σας τον έχω 
συστήσει και είναι αυτός που του 
βρήκα και το εκλογικό σύνθημα, 
το ΒΟΥΡ ΒΟΥΡΕ. Επειδή όμως 
έχει την ικανότητα να αναλύει τα 
δεδομένα μάλλον θα το σκεφτεί 
πολύ να εμπλακεί ενεργά με τα 
κοινά και να εγκατασταθεί μόνιμα 
στο …Μανταλά. Τον δεύτερο, του 
έχουν πιπιλίσει το μυαλό όσοι τον 
βρίσκουν στο δρόμο και τον προ-
τρέπουν να …βάλει. Αυτό, δεν 
ξέρω αν το σκέφτεται ή ζυγίζει 
τα υπέρ και τα κατά, εκείνο όμως 
που ξέρει καλά είναι ότι πάνω 

από τους μισούς που τον προτρέ-
πουν να βάλει, θα …βάλουν τα 
πόδια στον ώμο και θα πάνε στον 
(όποιον…) αντίπαλο στην πρώτη 
ψιχάλα. Έτσι είναι οι τσιριγώτες. 
Όσο για τους χωριανούς του……

Άστο καλλίτερα. Πάνω από 10 σί-
γουρους δεν βλέπω να κρατά……
Όσον αφορά τον τρίτο, από τα …
Δυτικά προάστια των Κυθήρων, 
μάλλον του έβαλαν το όνομα στο 
κουρμπέτι ή για να το κάψουν ή 
να τρομάξουν τον νυν, ο οποίος 
γενικά δεν φοβάται ούτε τα …
φαντάσματα, αλλά τρέμει τους 
υποψηφίους, έστω και ως …φα-
ντάσματα, ενώ ο συγκεκριμένος 
ούτε που έχει σκεφθεί να βρει το 
μπελά του με μας εδώ. Υπάρχει κι 
ένας ακόμη, από αυτούς που είχα 
πρωτοαναφέρει και ανήκει στην 
τριανδρία ΤΡΙΚΟΡΜΙ, ο οποίος 
χαμογελά απλά, αλλά δεν έχω 
διαβάσει τις σκέψεις του. Ίδωμεν, 
λίαν συντόμως. W.

Προς ελεύθερο σχολιασμό. Δύο εξ όσων τα ονόματα αναφέρθηκαν για 
αντιχάρχαλοι χαμογελούν στον Λειβαδίτικο πρωινό καφέ, στον οποίο συ-
νέπεσαν εντελώς τυχαία, αυτοσαρκασθέντες και πειραζόμενοι ως «συκο-

σταφυλάδες» και «σωτήρες». Για υποψήφιους πάντως δεν τους κόβω. Πολύ 
χαλαροί είναι….

Εδώ είναι ένα ενδιαφέρον ενσταντανέ από εκδήλωση στην Αγία Πελαγία. 
Αριστερά (…πού αλλού;) αυτός που το όνομά του αναφέρεται σταθερά για 
την εκλογική σκηνή, να χαμογελά, αλλά κρύβει ….λόγια και σκέψεις. Δίπλα 
του σε βαθιά περίσκεψη δύο εκ των νυν αντιδημάρχων ίσως να σκέπτονται 

το μέλλον διαφορετικά…..

Τι ξιπά περισσότερο; Το τραχτέρι του Δρυμωνιάτη; Ο ίδιος; Ο γαϊδουράκος; 
Ή ο παπάς; (ά-παπα. Ο ίδιος ο ποιητής-αγρότης και συγγραφέας, αν φυλάει 

τη μπαμπακία τα διώχνει όλα….)
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 ! ΣΗΜΕΙΑ των καιρών. Η χα-
λάρωση στην τήρηση των μέτρων 
για την πανδημία είχε τα γνωστά 
αποτελέσματα με την αύξηση των 
κρουσμάτων, τα οποία, ευτυχώς 
για τον τόπο μας, δεν οδήγησαν 
σε νοσηλείες. Δυστυχώς, ακόμη 
και ο ασφαλέστερος και πιο απλός 
τρόπος αποτροπής της μετάδο-
σης, δηλαδή η μάσκα, εγκαταλεί-
φθηκε ακόμη και εκεί που ήταν 
υποχρεωτική, όπως π.χ. τα μέσα 
μεταφοράς. Στα πλοία που εξυ-
πηρετούν το νησί μας είχαμε μεν 
ενημερώσεις, όπως επιβαλλόταν, 
αλλά με μία ενδιαφέρουσα λεπτο-
μέρεια. Στο πλοίο από Πειραιά δεν 
επέμεναν ιδιαίτερα με αποτέλεσμα 
μεγάλη χαλαρότητα. Στο τοπικό οι 
συστάσεις ήταν συνεχείς και η τή-
ρηση των μέτρων σχεδόν πλήρης.

 ! ΑΣΤΥΝΟΜΙΑ ΝΕΡΟΥ! Στη 
Γαλλία, που βιώνει μία πρωτοφανή 
περίοδο τριετούς ξηρασίας, Αστυ-
νομικοί του περιβάλλοντος καρα-
δοκούν και περιπολούν συνεχώς, 
με κύριο στόχο αγρούς, αυλές, 
πότισμα κήπων πλυντήρια αυτοκι-
νήτων και άλλες δραστηριότητες, 
που απαιτούν μεγάλες ποσότητες 
πολύτιμου νερού. Την ίδια ώρα, 
πέφτει η στάθμη του Ρήνου, πε-
θαίνουν τα ζώα από έλλειψη νερού 
στα βουνά της Ελβετίας, αναγκά-
ζοντας τις αρχές να ρίχνουν νερού 
με …ελικόπτερα και 5 περιοχές 
της Βρετανίας κηρύχθηκαν σε κα-
τάσταση έκτακτης ανάγκης λόγω 
λειψυδρίας, μία άγνωστη λέξη στη 
βροχερή χώρα και απαγορεύτη-
κε η χρήση λάστιχων ποτίσματος. 
Στην Ελλάδα και στα Κύθηρα πλέ-
νουν τα πεζοδρόμια με νερό χωρίς 
μηχανή πίεσης και ποτίζουν περι-
βόλια και λαχανικά με το νερό της 
ύδρευσης, ενώ δεκάδες επιχειρή-
σεις δεν πληρώνουν νερό!

Μεταφορτώσεις πετρελαίου στη θάλασσα Κυθήρων;

Οι κυρώσεις της Ευρώπης στη 
Μόσχα και οι …..εξαιρέσεις τους, 
οδήγησαν σε ένα παράδοξο φαι-
νόμενο στα Δυτικά της θάλασσας 
των Κυθήρων. Καθημερινά, στη 
θαλάσσια αυτή περιοχή και κυρίως 
στην ξέρα Μελά (εκεί που ήταν το 
αγκυροβόλιο του Σοβιετικού στό-
λου) υπάρχει συνωστισμός πλοί-

ων που κάνουν μία μόνο εργασία. 
Μεταγγίζουν ρωσικό πετρέλαιο 
δίνοντάς του, όπως λένε οι φήμες, 
αλλά γράφουν και οι εφημερίδες 
στην Αθήνα, άλλη …υπηκοότητα 
για να πουλιέται άνετα στις διεθνείς 
αγορές παρακάμπτοντας (;) τις κυ-
ρώσεις. Το τι ακριβώς συμβαίνει δεν 
είναι εύκολο να διαπιστώσουν όσοι 

βλέπουν την τεράστια κίνηση δεξα-
μενοπλοίων με τα μικρά σκάφη που 
«μεσολαβούν» στις μεταφορτώσεις 
να κινούνται από το ένα στο άλλο, 
όλα όμως προφανώς είναι νόμιμα, 
γιατί ουδείς διανοείται ότι γίνονται εν 
αγνοία των Ελληνικών και διεθνών 
αρχών μπρος στα μάτια όλων. Αυτό 
που απασχολεί την εφημερίδα μας 

και το επισημαίνει είναι το τι μπορεί 
να συμβεί από ένα απλό ατύχημα 
στις ακτές και τη θάλασσα του νη-
σιού μας, αλλά και της Νότιας Πελο-
ποννήσου που γειτνιάζει σε αυτά τα 
….αλισβερίσια. 

Κείμενο-φωτογραφία:
Π. Καλλίγερος

Ο δρόμος (στο Χαλκό) είχε τη δική του …ιστορία
Όσοι είχατε διαβάσει το φύλ-

λο μας Ιουνίου και το πώς η γρα-
φειοκρατία καθυστερεί (και καμιά 
φορά «τρώει» έργα) και πήγατε 
για μπάνιο στο Χαλκό και τη Φυρή 
Άμμο (Λειβάδι) θα διαπιστώσατε για 
όλα όσα γράφαμε τότε, με μία δια-
φορά. Ότι, όχι μόνο δεν προχώρησε 
ο δρόμος στο Χαλκό, που θεωρού-
σαμε σίγουρο, αλλά ούτε στη Φυρή 
Άμμο που υποθέταμε ότι θα προχω-
ρήσει. Τελικά η γραφειοκρατία και 
πολλά άλλα, στην Αποκεντρωμένη, 
αλλά κι εδώ, έκαναν το θαύμα τους 
και οι επισκέπτες έφταναν στην 

«σκωληκοειδή απόφυση» των 800μ, 
και εύρισκαν μερικά από αυτά να 
μοιάζουν με βομβαρδισμένο τοπίο 
στην Ουκρανία. Μάλιστα στο Χαλ-
κό, που είναι μία από τις πλέον δη-
μοφιλείς παραλίες στο νησί, επειδή 
κανείς δεν έπαιρνε την ευθύνη να 
«παρακάμψει» τις διαδικασίες και να 
ρίξει λίγο τσιμέντο σε μερικά μέτρα 
για να μην σπάνε τα αυτοκίνητα, ο 
ανάδοχος της παραλίας αποφάσισε 
να το κάνει μόνος και δι’ εξόδων 
του. Αμ δε. Μετά τη γραφειοκρατία 
το λόγο έλαβε η «καρφοκρατία», κα-
θώς έγινε καταγγελία ότι πρόκειται 

να γίνει τσιμεντόστρωση 10-20μ χω-
ρίς άδεια και βρέθηκε ο ανάδοχος 
της παραλίας και ο εργολάβος που 
θα έκανε το έργο να …διανυκτε-
ρεύουν στην Αστυνομία και παρα-
λίγο να πήγαιναν και Αυτόφωρο. 
Βέβαια, τυπικά έτσι ήταν, αφού 
χρειαζόταν άδεια, που ήταν δύ-
σκολο να δοθεί, καθώς βρισκόταν 
προς υπογραφή η σύμβαση με τον 
ανάδοχο της ασφαλτόστρωσης. 
Αποτέλεσμα; Ο δρόμος έμεινε τε-
λικά ένα ..λαγκαδοπέρασμα, πολ-
λοί γύριζαν πίσω, άλλοι απλά βλα-
στημούσαν και εδώ είχαμε «τριπλή 
συμμαχία» σε βάρος του κοσμάκη, 
που δεν έφταιγε σε τίποτα. Πρώτα 
ήταν η καθυστέρηση για τη σύμβα-
ση, ύστερα το «κάρφωμα» (λες και 

θα πείραζε αν ένας ιδιώτης έβαζε 
από την τσέπη του να διορθώσει 
ένα χάλι και τρίτον, η ατολμία του 
Δήμου να δώσει μία λύση εκεί που 
όλα είχαν κολλήσει. Ας ελπίσουμε 
του χρόνου πάλι (από το 2014 αυτό 
λέμε!) να μην έχουμε νέα απρόοπτα.

Αριστερά δύο τάνκερ κι ένα μικρό (για τις …μεταγγίσεις;) έξω από τη Φελωτή. Δεξιά, νυχτερινή φωτογραφία ΒΔ των Κυθήρων δείχνει τα φώτα από πάνω 
από 15 πλοία εν αναμονή…..

Ο Χαλκός φέτος χωρίς λουόμενους και …χωρίς δρόμο. Όμως, όπως λένε 
αρμοδίως, το Φθινόπωρο τέρμα τα ψέματα. Το «γεφύρι της Άρτας» θα 

ολοκληρωθεί, αφού ήταν χρόνια «στοιχειωμένο». (Φωτ. από το διαδίκτυο, 
Μηνάς Καλλίγερος)
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συζ. ΕΥΑΓ. ΜΠΑΡΜΠΕΡΗ και 

E-mai l :  barber iath ina@gmai l .com
E-mai l :  s t rat igou. law@gmai l .com

ΑΘΗΝΑΣ ΕΥ. ΜΠΑΡΜΠΕΡΗ

ΚΥΘΗΡΑ (ΧΩΡΑ): 27360 31390, 31490
ΝΕΑΠΟΛΗ: Exantas Shipping Agency  Λεωφ. Βοιών & Αγίας Τριάδος, 

Τηλ.: 27340 22644, 23480, 6987 097954,
E-mail: neapolitickets@gmail.com

F/B ΠΟΡΦΥΡΟΥΣΑ
Εξυπηρ ε τ ε ί  μ ε  σ υ ν έπ ε ι α
τις γραμμές των Κυθ ή ρων
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